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PROTOKÓŁ NR XXVI/20 

XXVI zwyczajna sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2023 

21 grudnia 2020 roku, godz. 1100 

sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego w trybie zdalnym  

Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XXVI zwyczajnej sesji Sejmiku.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, otwieram XXVI sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2018-2023, sesja 

odbywa się w trybie zdalnym.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak wita radnych  

i zaproszonych gości.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, ponieważ dzisiaj bardzo ważna sesja, ale też dla nas wszystkich bardzo ważny 

czas, stąd też dzisiaj szczególny gość Ekscelencja Ksiądz Biskup, któremu właśnie teraz 

oddam głos. Bardzo proszę Ekscelencjo.  

 

Ksiądz Biskup Tadeusz Lityński: Chciałem bardzo serdecznie podziękować  

za zaproszenie. Dotychczas, zawsze gdzieś to było na zakończenie sesji budżetowej, teraz 

na rozpoczęcie. Wiem, że czeka tutaj Was ciężka dzisiaj również jeszcze praca, ale mamy 

ten szczególny klimat, przygotowania bezpośredniego czasu przed Świętami Bożego 

Narodzenia. I może taka refleksja, która zrodziła się we mnie, patrząc na województwo 

lubuskie, że powstało to województwo 21 lat temu z połączenia i gorzowskiego,  

i zielonogórskiego, z części leszczyńskiego, ale historycznie patrząc to również jest tutaj 

ziemia lubuska, ziemia dolnośląska, ziemia wielkopolska i również Łużyce Dolne. I okazuje 

się, że ta inicjatywa i to dzieło powstania województwa tak zintegrowało, że dzisiaj już nie ma 

wątpliwości, że jesteśmy jednym województwem i wiem, że w tej integracji całego 
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środowiska województwa lubuskiego poważną rolę odgrywają również Radni Województwa 

Lubuskiego. I to jest też Państwa rola i zasługa, właśnie jednoczenie całej wspólnoty, którą 

dzisiaj możemy również nazwać rodziną lubuską. I to właśnie też zwracam się i staję po 

środku tej rodziny, odpowiedzialnej za samorząd województwa lubuskiego i chcę  

to zauważyć, ponieważ taką misją, rolą radnych sejmiku wojewódzkiego jest też to łączenie, 

budowanie wspólnoty w relacji do samorządów lokalnych, powiatowych, gminnych, sołeckich 

wspólnot, ale także całego środowiska. I wiem, że to nie jest takie łatwe i proste, ale też 

udaje się Wam to, mam takie przekonanie, zrealizować bardzo dobrze. Mamy ten 

szczególny rok, bardzo bolesnego doświadczenia. Ja tutaj staję też jako świadek, jako też 

uczestnik tej walki z Covidem i to jako ofiara również koronawirusa, bo byłem w szpitalu.  

I chciałem w tym miejscu też podziękować za tę opiekę i pomoc, wsparcie i odpowiedzialne 

decyzje, które służą ochronie zdrowia, a wiem, że dla naszego tutaj społeczeństwa to dzisiaj 

jest bardzo ważne. I tak jak poraziła nas i nie tylko nas, ale w całej Polsce informacja sprzed 

wielu miesięcy, że mamy pacjenta zero, tak później, muszę przyznać, że ciągle byliśmy  

w takiej nadziei, że mamy tutaj najmniejszą liczbę zachorowań, że patrzyliśmy na tę strefę 

naszą jak na miejsce bezpieczne, ale wiemy, że jest bardzo trudno i ciężko. 

Odpowiedzialność za zdrowie i życie lubuszan jest tutaj Waszą też pewną misją, ale też  

za to, co się dzieje w tym bardzo trudnym czasie, chcę podziękować Pani Marszałek  

i wszystkich Członkom Zarządu oraz wszystkim Radnym Wojewódzkiego. Myślę, że jestem 

także przedstawicielem tego społecznego głosu z naszego województwa. Przeżywamy czas 

bezpośrednio przed świętami, ja chcę się odwołać do tego, co mówi nam Słowo Boże, Słowo 

Objawione, że tak Bóg umiłował świat, że syna swego dał, a więc Bóg nie umiłował 

chrześcijan, nie mówi się o tym, bo jeszcze ich nie było. Świat umiłował, a więc każdego 

człowieka, także i ten świat stworzony, a więc całą piękną naturę, to wszystko jest 

umiłowane przez Boga. Dlatego też przychodzi Jezus, przyszedł 2 tysiące lat temu, bardzo 

konkretnie jako człowiek – Bóg człowiek, w konkretnym miejscu, czasie, w historycznym 

wydarzeniu, geograficznym miejscu po to, jak to pięknie podkreślił nasz wielki poeta Adam 

Mickiewicz, aby on się narodził 2 tysiące lat temu, aby mógł się rodzić również w naszym 

sercu. Dzisiaj również w 2020 roku, a może się to przełożyć bardzo konkretnie w tej pomocy, 

również odpowiedzialności dla innych ludzi, którzy potrzebują naszego wsparcia, a mamy 

dzisiaj ogromne potrzeby, deficyty odwagi, deficyty również braku poczucia bezpieczeństwa, 

braku miłości i braku życzliwości, braku także i przebaczenia, braku dobrego słowa, braku 

dobrego i życzliwego słowa wobec drugiego człowieka, nawet jeśli są różnice poglądów 

także i politycznych, to nie może zabraknąć szacunku do drugiego człowieka. I myślę, że jest 

to też czas, zwracam się też do polityków, kiedy wchodzimy do polityki, polityka jest w nas, 

ale te święta są po to, żeby właśnie ta polityka trochę z nas uszła i żeby właśnie  
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ta życzliwość, dobro i pokój mogły tworzyć ten krąg, który realizujemy. I tego życzę z całego 

serca. I wiem, że to nie jest takie proste, ale właśnie po to przychodzi Jezus i jak odkrywamy 

prawdę również naszej wiary, ale także dostrzegamy tę wartość przesłania ewangelicznego, 

wartość przesłania, które nam zostawia Ten, którego nikt chyba nie jest w stanie jakby 

pokonać w tej sile miłości, którą przynosi nam Jezus. To właśnie to jest też przesłanie, które 

pragnę dedykować i wyrazić wszystkim, którzy tworzą Zarząd i Sejmik Województwa 

Lubuskiego w tej pracy odpowiedzialnej dla dobra naszego społeczeństwa, naszej rodziny 

diecezjalnej, ale i też rodziny Lubuszan. Na ten rok 2021 życzę, żeby też był to czas 

podejmowania odważnych, bo pewnie takich trzeba będzie podjąć wiele decyzji, ale 

roztropnych, dojrzałych, przemyślanych, które będą służyły dobru wszystkich Lubuszanom  

i rozwoju lubuskiego. Lubuskie jest piękne i niech to piękno będzie dostrzegalne dla 

wszystkich, którzy podróżują, czy będą przybywać do naszej rodziny lubuskiej. Wszystkim 

życzę, żeby Bóg błogosławił i kiedy będziemy może brać ten opłatek do ręki, dzisiaj nie 

możemy tutaj, tylko symbolicznie. To tak stając z tym błogosławionym chlebem, kiedy się 

człowiek łamie, chciałbym się przełamać z każdym z Państwa. Muszę przyznać, że jest mi 

trochę żal i smutno, że mogę tylko widzieć poprzez odbiornik telewizyjny, poprzez ten 

monitor, ale cieszę się, bo dostrzegam te osoby, które zawsze mają uśmiech na twarzy, 

dobre słowo i dobroć serca i za to chciałem też bardzo serdecznie podziękować. Niech  

to Boże błogosławieństwo zagości w życiu Waszym rodzinnym, ale także w całej naszej 

rodzinie lubuskiej. Niech Bóg Wszystkim błogosławi. Szczęść Boże! 

 

Harcerze z Hufca Zielona Góra ZHP: Przynosimy dziś do Państwa Betlejemskie Światło 

Pokoju. Jest to płomień, który wędruje z Groty Narodzenia Pańskiego w Betlejem  

w harcerskiej sztafecie i dociera właściwie do każdego miejsca na świecie. Od piątku  

to światło krąży już po naszym województwie, a dzisiaj mamy zaszczyt przynieść je tutaj. 

Razem z tym światłem mamy dla Państwa krótkie przesłanie: nadchodzi czas zadumy, 

dziecięcego szczęścia i bliskości. Ten rok jest inny, wyjątkowy i choć bezpośrednio nie 

możemy dzielić się światłem, staramy się wysłać je do każdego zakamarka świata: słowem, 

uśmiechem, czy pomocą. Przyszło nam świętować w trudnych warunkach, ale wierzymy 

głęboko, że w każdym uda się rozpalić promyczek nadziei – Betlejemskie Światło Pokoju.  

Z okazji zbliżających się Świąt Bożego Narodzenia życzmy Wam dużo wytrwałości, miłości  

i spokoju. Pragniemy, abyście w tej święta byli bliżej osób, które kochacie niż kiedykolwiek. 

Życzymy, aby wieczny płomień szczęścia zapłonął w Waszych sercach i nigdy już nie zgasł. 

Najcieplejsze życzenia i najmocniejsze uściski na odległość ślą harcerze i harcerki z Hufca 

Zielona Góra ZHP. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, to Światełko Pokoju jest dla Was wszystkich, ono tu zostanie z nami przez całą 

sesję. Ci z radnych, którzy mają sposobność zabrać to światełko do siebie, mogą to zrobić. 

Dziękujemy bardzo naszym gościom. Na życzenia będzie jeszcze czas, bo myślę, że też 

jesteśmy w tak niezwykłym i pięknym czasie, jeśli chodzi o Święta Bożego Narodzenia. 

Ksiądz Biskup rozpoznaje poszczególnych radnych, tutaj wymienia nawet ich nazwiska, więc 

Ksiądz Biskup się tutaj czuje bardzo dobrze. Bardzo się cieszymy, Księże Biskupie. 

Szanowni Państwo, ogłaszam 10 minut przerwy. Odprowadzimy gości i rozpoczniemy sesję.  

 

przerwa 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, informuję, iż na podstawie art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie województwa - 

obrady sejmiku województwa są transmitowane i utrwalane za pomocą urządzeń 

rejestrujących obraz i dźwięk. Nagranie obrad jest udostępniane w Biuletynie Informacji 

Publicznej i na stronie internetowej samorządu województwa. Szanowni Państwo, 

obradujemy na sesji w trybie zdalnym, a zatem sprawdzanie obecności i głosowania odbędą 

się przy wykorzystaniu zdalnego systemu do głosowania. Proszę, aby w czasie sesji Sejmiku 

nie wylogowywać się z sytemu do głosowania i platformy wideokonferencji, bo zakłóca  

to prowadzenie obrad. Szanowni Państwo Radni, przechodzimy do sprawdzenia obecności. 

Proszę przejść do okna, w którym mają Państwo otwarty system do głosowania. 

Rozpoczynam sprawdzanie obecności. Kto jest obecny, proszę kliknąć w pole „tak”. 

Stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji w trybie zdalnym 

obecnych jest 29 radnych, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania 

prawomocnych uchwał. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, przystępujemy do uchwalania porządku obrad XXVI sesji sejmiku. Panie i Panowie 

Radni, otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad. Na wniosek 

Zarządu Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o:  
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• punkt 4a – Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia za okres  

01.01.2020 - 30.09.2020,  

• punkt 9a – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XV/231/20 Sejmiku 

Województwa Lubuskiego z dnia 9 marca 2020 r. w sprawie przyjęcia zasad, trybu  

i harmonogramu opracowania Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego 

na lata 2021-2030 – druk nr 403/20,  

• punkt 9b – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie nadania statutu 

Ośrodkowi Doskonalenia Nauczycieli w Zielonej Górze – druk nr 402/20,  

• punkt 9c –  Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia opinii dotyczącej odroczenia 

spłaty rat pożyczki wraz z należnymi odsetkami, wynikających z umowy Nr 2007/DF/6 

z dnia 22 listopada 2007 r. zawartej pomiędzy Samodzielnym Publicznym Szpitalem 

dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu a Województwem Lubuskim – 

druk nr 399/20,  

• punkt 9d – Podjęcie uchwały w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi 

Medycyny Pracy w Zielonej Górze – druk nr 400/20,  

• punkt 9e – Podjęcie uchwały w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi 

Medycyny Pracy w Gorzowie Wlkp. – druk nr 401/20,  

• punkt 9f  –  Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w dzierżawę 

działki nr 103/3, położonej w Zielonej Górze, przy ul. Fryderyka Chopina – druk  

nr 404/20,  

• punkt 9g – Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia 

części zadania publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych 

dotyczącego pielęgnacji i utrzymania czystości terenów zieleni na rondzie im.  

13 Pułku Zmechanizowanego w obrębie skrzyżowania dróg wojewódzkich nr 283  

i 297 w miejscowości Kożuchów – druk nr 405/20.  

Materiały i projekty uchwał będące przedmiotem sesji dostępne są na serwerze dla radnych. 

Szanowni Państwo informuję, że chęć zabrania głosu będzie możliwa w momencie 

zarządzenia przeze mnie dyskusji. Jeżeli wyrażą Państwo chęć zabrania głosu wcisnąć 

należy przycisk „żądanie głosu”. Głos będzie udzielony zgodnie z kolejnością zgłaszania. 

Jeżeli chcą Państwo zgłosić wniosek formalny w czasie dyskusji, proszę użyć funkcji 

„zgłoszenie formalne”. Zabrać głos mogą Państwo dwukrotnie w jednej sprawie, czas jednej 

wypowiedzi to maximum 4 minuty. Czy mają Państwo pytania, uwagi do proponowanego 

porządku obrad sesji? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Jeżeli chodzi o głosowania,  

to przypomnę, że wygląda to następująco: w momencie zarządzenia przeze mnie 

głosowania po lewej stronie w Państwa oknie wyświetlać się będzie temat, który będziemy 
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głosować, natomiast po prawej stronie podświetlą się pola wyboru: „za/ przeciw/ wstrzymuję 

się”, klikając w odpowiednie pole, oddają Państwo głos. 

Przechodzimy do głosowania. Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji  

o punkt 4a – Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia za okres  

od 01.01.2020 do 30.09.2020. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku 

obrad o punkt 4a? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Proszę o tablicę z wynikami. 

27 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 4a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 9a – Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę nr XV/231/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 marca  

2020 r. w sprawie przyjęcia zasad, trybu i harmonogramu opracowania Strategii Polityki 

Społecznej Województwa Lubuskiego na lata 2021-2030 – druk  nr 403/20. Kto z Państwa 

Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 9a? Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał?  

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 9a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 9b – Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie nadania statutu Ośrodkowi Doskonalenia Nauczycieli  

w Zielonej Górze – druk nr 402/20. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku 

obrad o punkt 9b? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 9b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 9c – Podjęcie uchwały  

w sprawie wyrażenia opinii dotyczącej odroczenia spłaty rat pożyczki wraz z należnymi 

odsetkami, wynikających z umowy Nr 2007/DF/6 z dnia 22 listopada 2007 r. zawartej 

pomiędzy Samodzielnym Publicznym Szpitalem dla Nerwowo i Psychicznie Chorych  

w Międzyrzeczu a Województwem Lubuskim – druk nr 399/20. Kto z Państwa Radnych jest 

za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 9c? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od glosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 9c. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 9d – Podjęcie uchwały  

w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi Medycyny Pracy w Zielonej Górze – 

druk nr 400/20. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 9d? 

Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od glosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 9d.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 9e – Podjęcie uchwały  

w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi Medycyny Pracy w Gorzowie Wlkp. – 

druk nr 401/20. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 9e? 

Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 9e. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 9f – Podjęcie uchwały  

w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w dzierżawę działki nr 103/3, położonej w Zielonej 

Górze, przy ul. Fryderyka Chopina – druk nr 404/20. Kto z Państwa Radnych jest  

za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 9f? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 9f. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 9g – Podjęcie uchwały  

w sprawie powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia części zadania publicznego 

Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych dotyczącego pielęgnacji i utrzymania 

czystości terenów zieleni na rondzie im. 13 Pułku Zmechanizowanego w obrębie 

skrzyżowania dróg wojewódzkich nr 283 i 297 w miejscowości Kożuchów – druk nr 405/20. 

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 9g? Kto jest przeciw? 

Kto się wstrzymał?  

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 9g. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Porządek obrad sesji wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami? 

Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?   

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji wraz z przegłosowanymi 

zmianami został przyjęty.   

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Punkt 3. 

Informacja o złożonych interpelacjach i zapytaniach.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, tak jak ustaliliśmy wcześniej z Przewodniczącymi Klubów, interpelacje i zapytania 

składacie Państwo na piśmie i przesyłacie do Biura Sejmiku. W okresie międzysesyjnym  

do Biura Sejmiku do dnia 18 grudnia br. wpłynęły: trzy interpelacje Radnej Aleksandry 

Mrozek, dwie interpelacje Wiceprzewodniczącego Sejmiku Jerzego Wierchowicza, dwie 

interpelacje Radnej Beaty Kulczyckiej, dwie interpelacje Radnej Heleny Hatki, jedna 

interpelacja Radnego Bogusława Motowidełko. 

 

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego.   

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Informacja 

została umieszczona w materiałach na serwerze dla Państwa Radnych. Czy mają Państwo 

pytania do tej informacji? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Wobec braku uwag, zgłoszeń 

uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. Na serwerze, Szanowni Państwo, dla 

radnych zostały zamieszczone informacje na temat wdrażania programów 

współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 2014-2020 oraz stanu wdrażania 

Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim. Czy do tej informacji 

macie Państwo pytania? Proszę o zgłoszenia. Mamy zgłoszenie, Pani Beata Kulczycka. 

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik  

nr 13 do protokołu.   
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Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Pani Przewodnicząca, 

Szanowni Radni, ja chciałabym podziękować. Podziękować Zarządowi Województwa za ten 

sukces negocjacyjny z Komisją Europejską, skwitowany tak naprawdę decyzją 19 listopada. 

Myślę, że te podziękowania się po prostu należą całemu zespołowi na czele z Panem 

Marcinem Jabłońskim, z departamentem instytucji zarządzającej, z Departamentem 

Programów Regionalnych, bo wymagało to wielu sformalizowanych działań i tak naprawdę 

wykazania potrzeb, uzasadnienia tych potrzeb, że na to Komisja Europejska się zgodziła. 

Dzisiaj śmiało poprzez ten ruch decyzji koeuropejskiej możemy działać w obszarze Centrum 

Zdrowia Matki i Dziecka, w szpitalach, jak również w zakresie obszaru niskiej emisji. To jest 

bardzo dobra decyzja i myślę, że ona uelastyczni również myślenie Zarządu Województwa w 

kontekście wydatkowania środków z RPO. Jest po prostu ku temu zielone światło  

za co dziękuję.   

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej w latach 2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji 

Terytorialnych w województwie lubuskim stanowią załącznik nr 14 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Nie mamy już więcej zgłoszeń. Przechodzimy zatem do kolejnego punktu.  

 

Punkt 4a. 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia za okres 01.01.2020-

30.09.2020.    

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny 

jest Pan Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. Członkowie 

Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych oraz Komisji Budżetu i Finansów zapoznali 

się z informacjami. Czy mają Państwo pytania dotyczące przedstawionych informacji? 

Proszę o zgłoszenia. Mamy zgłoszenia. Bardzo proszę Pani Aleksandra Mrozek. 

 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia za okres 01.01.2020-30.09.2020 

stanowi załącznik nr 15 do protokołu.    

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo, ja nie mam 

pytania do przedstawionego sprawozdania, bo tych sprawozdań dotyczących 

funkcjonowania naszych jednostek służby zdrowia – te, które bezpośrednio podlegają 
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urzędowi marszałkowskiemu i tych, których jesteśmy udziałowcem jako województwo –  

te statystyki są szczegółowe, zobrazowane wykresami kołowymi, słupkowymi, jakie jeszcze 

tylko można dodać i one wynikają pewno z obecnego obowiązku sprawozdawania. 

Natomiast mnie, jako mieszkańca województwa lubuskiego, interesuje jak w tej statystyce 

ma się konkretny Lubuszanin, konkretny pacjent i mam nadzieję, że ten rok, który 

zamkniemy, a on już się domyka, będzie okazją do podsumowania i odszukania wśród 

złotówek konkretnego pacjenta, że będziemy mogli na początku roku powiedzieć, ile z tytułu 

tej trudnej, pandemicznej sytuacji nie wykonaliśmy planowych przyjęć, jak dalece 

odsunęliśmy diagnostykę i jakie prognozy, i jakie rozwiązanie będziemy mieć w sytuacji, 

kiedy ona wróci do normy. I mam nadzieję, że taki obraz dochodzenia do normalnej sytuacji 

w służbie zdrowia, będziemy mieli przybliżony, przedstawiony i oto bardzo proszę i bardzo 

mocno zabiegam. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

O głos prosiła również Pani Helena Hatka. Bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Dziękuję Pani Przewodnicząca  

za możliwość zabrania głosu. Niewątpliwie sytuacja finansowa szpitali, które są spółkami jest 

lepsza jak publicznych zakładów opieki zdrowotnej i dobrą sytuacją jest, że szpitale  

te inwestują też dzięki naszemu wsparciu. Jak Państwo wiecie z materiałów łącznie plan 

przychodów na rok 2020 dla wszystkich szpitali, które są spółkami, wynosi 717 596 908 zł. 

To jest kwota duża i też przełożyła się na to, że szpitale nie generują tak dużych strat jak 

generowały w ubiegłym roku. Ja chciałabym wiedzieć, czy sytuacja kiedy, szczególnie  

w pierwszym kwartale 2020 roku, mniej pacjentów było przyjmowanych przez szpital  

i w Zielonej Górze i w Gorzowie z uwagi na pandemię, czy to się przełoży na zmniejszenie 

kontraktu, zmniejszenie środków, które te szpitale otrzymają z Narodowego Funduszu 

Zdrowia. Jak wygląda ta sytuacja w III kwartale. Jak prognozują prezesi szpitali, jak będzie 

wyglądała w IV kwartale, czyli generalnie, czy ten plan przychodów uda się szpitalom 

zrealizować. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Mamy kolejne zgłoszenie, Pani Marszałek Elżbieta Anna Polak, bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. 

Odpowiadając na sugestię bardziej niż pytanie Pani Radnej Mrozek, chcę zwrócić uwagę,  

że jest to informacja finansowa. Ona dotyczy sytuacji finansowej zarówno w SPZOZ-ach, jak 
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i w naszych spółkach, które działają w zakresie ochrony zdrowia. Możemy uzupełnić  

tę informację o to, w jaki sposób były realizowane świadczenia, jaka jest dostępność  

w związku z pandemią. Na pewno była trudna sytuacja w pierwszym półroczu. Już teraz 

mogę powiedzieć, że świadczenia są wykonywane i wszystkie procedury, również w tym 

zakresie „białych”, tak można powiedzieć, procedur. Te „brudne” procedury nazywamy,  

te które są wykonywane na oddziałach zakaźnych covidowych i w szpitalu jednoimiennym, 

dlatego wykonaliśmy izolację, dlatego zaopatrzyliśmy szpital w niezbędny sprzęt ochrony 

osobistej, szpitale postawione w stan gotowości, żeby można było realizować inne, wszystkie 

procedury. Tak jak oceniają to prezesi szpitali w tej chwili, w IV kwartale realizacja tych 

wszystkich procedur, jest już na wysokim poziomie ponad 80%. Na początku było to wiele 

trudniej, gdy nie dysponowaliśmy izolatoriami, gdy nie były wykonane te śluzy izolacyjne. 

Teraz, gdy też jest wydłużony czas do końca półrocza przyszłego roku na realizację 

kontraktu, oceniam, że nie są one zagrożone. Na wniosek Konwentu Marszałków realizacja 

kontraktów, czyli przychodów po stronie wydatków i realizacja wszystkich procedur została 

wydłużona do końca pierwszego półrocza przyszłego roku. I oczywiście, że pacjent jest 

najważniejszy, więc te dane uzupełniające, konkretne Państwu Radnym wyślemy. Chcę też 

powiedzieć, że plan na przyszły rok, myślę, że będzie już lepiej realizowany, ponieważ w tej 

chwili działa już szpital tymczasowy od 7 grudnia, ma 170 łóżek, więc wszystkie inne szpitale 

będą mogły jakby powrócić do normalnej działalności, a ten największy ciężar leczenia 

przyjmuje stopniowo na siebie szpital tymczasowy. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

O głos prosi Pan Bogusław Motowidełko, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Dziękuję bardzo. Ponieważ 

mamy dane finansowe wszystkich jednostek służby zdrowia to chciałbym króciutko uzupełnić 

o dane, jeżeli chodzi o tzw. atmosferę i społeczność tych szpitali, a przede wszystkim 

jednego, a w tej sprawie złożyłem interpelację, zwracając się do Pani Marszałek  

o interwencję, szczególną interwencję. Szanowni Radni, chciałem wam przekazać taką  

o to informację, że w szpitalu w Ciborzu w ostatnim czasie udzielono tzw. dodatków 

związanych z Covidem. Tylko, proszę Państwa, zrobiono to w taki sposób, że całkowicie 

odwrotnie co do intencji, jakie przez ostatni okres czasu kierowały nami wszystkimi wobec 

właśnie szczególnie pracowników, którzy bezpośrednio wykonują pracę przy chorych. 

Pewnie, że tutaj można by dyskutować, które to stanowiska, zawody czy też, które to prace 

są najważniejsze. Powinni o tym wiedzieć dyrektorzy, czy też prezesi szpitali. Na WRDS-ie 

ostatnim wypowiedziałem się bardzo pozytywnie, co do decyzji w dwóch szpitalach, jeżeli 
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chodzi o Gorzów i Zieloną Górą, i decyzję kierujących szpitalami o dodatkach tzw. 50% czy 

też 100%. Ale proszę Państwa, na ile w sobie można nie mieć empatii, mówię tu o Pani 

Dyrektor Sudnik-Kotus z Ciborza, która to podjęła decyzję, że 1 300 000 zł wypłacono  

w postaci dodatku związanego z Covid procentowo 83% od podstawy. I tutaj, czy Pani 

Marszałek wiedziała o tym, że to jest rozwiązanie, można powiedzieć najlepiej kierujące 

pieniądze do tych pracowników, czy też to działanie jest poza Panią Marszałek. Wiem,  

że Pani jest takimi sprawami mocno, często zainteresowana i przejęta, dlatego właściwie 

kierowałem interpelację do Pani o interwencję, ale to, co podaję dzisiaj akurat przy okazji 

tego szpitala to jest ważne, bo Państwo nie będziecie o tym, jako radni wiedzieli. Dlatego też 

postanowiłem to zrobić, gdyż pracownicy szpitala o to prosili. I takie jeszcze zestawienie 

krótkie jak to wygląda. W szpitalu pracuje 126 salowych, a ich podstawa wynagrodzenia  

to 2200 zł, natomiast pielęgniarek około 100, podstawa 3600 zł. Proszę Państwa, 80% 

dodatku wynagrodzenia to dla tych pracowników to właściwie można powiedzieć niewielka 

kwota. Większość kwoty 83% może być skierowana do kadry kierowniczej, która przy 

wysokich wynagrodzeniach zasadniczych, otrzymując 83% takiego dodatku, to właściwie 

spełni swoje oczekiwania. To salowe, pielęgniarki, lekarze na dyżurach przebywają 

bezpośrednio z tymi pacjentami. I jeszcze dalej. Szanowni Państwo, jak można traktować  

to, można powiedzieć normalnie, po takiej informacji, którą ja Państwu jeszcze dodatkowo 

przekażę. Główny księgowy w tym roku odszedł na emeryturę, pobrał odprawę  

i wynagrodzenie za 3 lata zaległego urlopu, następnego dnia ponownie został zatrudniony,  

a teraz przyznał sobie dodatek w wysokości 83%. Szanowni Państwo, czy w dobie tego 

kryzysu, pandemii, zarazy jak wszyscy mówią, to czy nie jest zarazą, bo to jest kolejny 

przypadek w naszym województwie, zarazą, kiedy kierownictwo przyznaje sobie wysokie 

dodatki, właściwie nie szanując swoich pracowników. Pamiętamy, Szanowni Radni, Pani 

Marszałek, sytuację z Domu Pomocy Społecznej Kombatanta, to tam Pan Dyrektor wziął  

15 tysięcy nie kierując się w ogóle żadnymi zasadami, a później się poddał do dymisji.  

Ja kompletnie nie rozumiem postawy Pani Dyrektor. Zwracam się do Pani Marszałek, 

informując radnych o tej sytuacji, aby po swojej interwencji, doprowadziła do właściwego, 

oczywiście w odczuciach społecznych, podziału i wypłacenia tego dodatku covidowego,  

bo tak został nazwany. Przykra sprawa przed świętami. Salowe jest ich grupa duża, 

pielęgniarki – grupa duża, to jest połowa chyba zatrudnionych pracowników i właściwie w taki 

o to sposób, przed Świętami Bożego Narodzenia po ośmiu miesiącach walki, bo przecież  

w tych szpitalach psychiatrycznych tam też potężna walka się odbywała, nie tylko  

w szpitalach tych, można powiedzieć covidowych, tak zostali potraktowani. Dziękuję bardzo. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę Pan Zbigniew Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Dzień dobry, witam Państwa bardzo 

serdecznie, cieszę się, że możemy się spotkać. Szanowni Państwo, wszyscy wiemy,  

że żyjemy w bardzo trudnych czasach, że nasze szpitale walczą o zdrowie, często o życie 

naszych mieszkańców, mieszkańców województwa lubuskiego, ale mimo wszystko w tym 

całym galimatiasie nie warto zapominać o jakości świadczonych usług medycznych. I pytanie 

do Pani Marszałek, bo 17 grudnia na stronie lubuskie.pl ukazała się notatka, zapis:  dwa 

lubuskie szpitale w pierwszej setce najlepszych szpitali w Polsce. Ta notatka wynika z badań 

sondażowych i ankietowych przeprowadzanych co roku przez „Rzeczpospolitą”. I powiem 

szczerze, Pani Marszałek, nie bardzo mamy się z czego cieszyć. Ja już pomijam,  

że na pierwszym miejscu wśród lubuskich szpitali nie ma żadnego z dwóch, wielkich 

wojewódzkich szpitali, tylko jest szpital powiatowy z Nowej Soli, naszej koleżanki – Pani 

Dyrektor Osińskiej, wieloletniej Radnej Województwa Lubuskiego. Dopiero na 26 miejscu jest 

szpital w Gorzowie Wielkopolskim, a z niewiadomych przyczyn w pierwszej setce nie  

ma szpitala uniwersyteckiego. Wiem z zapisu, że ten szpital mógł nie uczestniczyć w tym 

rankingu, ale jeśli tak to bardzo niedobrze, jeżeli tak się stało, dlatego, że ten ranking jest 

bardzo rzetelny, bardzo opiera się, że tak powiem, na wartościowych narzędziach, jakimi  

są, tak jak powiedziałem, ankiety badające poziom zadowolenia ze świadczonych usług 

medycznych itd. A ja tutaj nie chcę być swoistym advocatus diaboli, ale w Zielonej Górze 

bardzo często słychać, tak jak się z ludźmi rozmawia, że np. preferują usługi medyczne, 

świadczenia medyczne szpitala w Nowej Soli, a nie szpitala uniwersyteckiego, więc chciałem 

zapytać Pani Marszałek, jaka jest podstawa do tego zadowolenia, skoro najlepszym 

szpitalem w województwie lubuskim jest szpital powiatowy w Nowej Soli. I także zapytać, 

gdzie są oba szpitale wojewódzkie, w tym szpital uniwersytecki, swoista perła w koronie 

szpitali województwa lubuskiego. Zwracam jeszcze raz uwagę na to, co powiedziałem  

na początku. Wiem, że dzisiaj inne są zadania szpitali w tym wojewódzkich, czy wszystkich 

w ogóle w województwie lubuskim, że musimy walczyć o zdrowie i życie w województwie 

mieszkańców województwa lubuskiego, ale myślę, że zgodzimy się, że w tej całej sytuacji 

też nie można zaniedbywać kwestii badań poziomu świadczonych usług medycznych. 

Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę drugi głos w dyskusji Pani Elżbieta Anna Polak.  
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Sprawa dotycząca szpitala  

w Ciborzu i wypłaty dodatków, pytał Pan Bogusław Motowidełko, więc tak: dodatki mogą być 

wypłacane przez dyrektora szpitala wyłącznie na podstawie przepisów prawa, reguluje  

to rozporządzenie, o którym było dosyć głośno nie tak dawno, gdy została w którąś sobotę 

przegłosowana zmiana rozporządzenia covidowego, więc to Narodowy Fundusz Zdrowia 

będzie oceniał rzetelność wydatkowania tych środków. Ja mogę ze swojej strony zapewnić, 

że nie ma takiej możliwości, żeby uznaniowo i dowolnie dyrektor mógł przyznawać dodatki. 

One są ściśle określone. W piątek rozmawiałam na ten temat akurat z prezesem szpitala  

w Gorzowie, który pokazał mi nawet takie możliwości przyznawania tych dodatków, 

niekoniecznie dla personelu medycznego bezpośrednio zatrudnionego przy łóżku chorych 

dla Covid, co jest krzywdzące dla tego personelu, który cały czas świadczy usługi dla 

chorych z Covidem. Nie chcę w tej chwili roztrząsać tych szczegółów, chcę tylko zapewnić 

Pana Radnego, że wypłaty w tym zakresie podlegają bardzo szczegółowej ocenie. Skoro 

fundusz przekazuje na to pieniądze, więc fundusz to również rzetelnie rozlicza. My również 

poprosiliśmy o wyjaśnienia w tej sprawie w związku z interpelacją, którą między sesjami Pan 

Radny złożył. Natomiast sprawa dotycząca rankingu, my zamieściliśmy na naszej stronie 

lubuskie.pl gratulacje dla tych szpitali, które znalazły się na najlepszych pozycjach  

w rankingu. Oczywiście nie przeceniając tego rankingu. Uważam, że należy gratulować tym, 

którzy robią to dobrze, a że dobrze to robi szpital w Nowej Soli i jest tak wysoko oceniany  

na podstawie wskaźników, które są w tym rankingu, więc jeszcze raz publicznie serdecznie 

im gratuluję. Myślę, że też była taka intencja Pana Radnego Kościka, natomiast nie  

ma obowiązku zgłaszania się do takich rankingów. Wiemy jakie są wskaźniki w algorytmach 

oceniających. Często też ja tu była krytykowana za to, że samorząd lubuski zajmował 

wysokie miejsca w rankingach. Państwo twierdziliście czasami, że kupujemy sobie  

te miejsca, więc nie dziwię się,  że nie zawsze szpitale, czy też samorządy, czy firmy 

zgłaszają się po prostu do takich rankingów. Oczywiście zawsze to jest jakaś ocena. Mam 

nadzieję, że obiektywna, ale niekoniecznie, bo ostatnio zajęliśmy się sprawdzeniem 

wskaźników w algorytmie innowacyjności i już dzisiaj wiem, że wiele z tych wskaźników nie 

była aktualizowana przez oceniającego i obraz lubuskiego był zakłamany w tym rankingu, 

czego nie będę dzisiaj rozwijać, przedstawię Państwu na najbliższej sesji już w nowym roku. 

Na przykład w jednej z pozycji oceniającej liczbę zatrudnionych w badaniach i innowacjach  

w regionie lubuskim wskazano jako 0. Podobnie w grantach realizowanych przez uniwersytet 

też jako 0. Nie chcę wdawać się w ocenę tego akurat rankingu. Myślę, że zwyczajnie  

po ludzku trzeba pogratulować najlepszym. Oczywiście nie ma obowiązku się do tych 

rankingów zgłaszać. Myślę, że najwyższa ocena to jest przede wszystkim jakość leczenia, 

satysfakcja pacjentów, a bardzo często odbieramy też podziękowania, zadowolenie,  
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że pomimo tak trudnego czasu, naprawdę nasza służba medyczna w całym regionie stara 

się sprostać temu wyzwaniu, które jest niecodzienne. Musimy przyznać, że taka pandemia 

zdarza się raz na sto lat i ja ze swojej strony jestem naprawdę pod wrażeniem ciężkiej pracy, 

mobilności, elastyczności i niekoniecznie w tym czasie widzę potrzebę zgłaszania się  

do takiego właśnie rankingu. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Mamy drugie zgłoszenie, Pan Bogusław Motowidełko. Bardzo proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Pani Marszałek dziękuję  

za tę informację, z której wynika, że Państwo już podjęliście działania interwencyjne, ale  

ja oczywiście mam przy tej okazji typowo prośbę, bo to jest kwestia już wypłaconego 

dodatku. Jest informacja od pracowników, że to jest powiązane z pożyczką, która została 

udzielona szpitalowi. I tutaj powinna być sytuacja o wiele bardziej szczególna, jeżeli chodzi  

o dodatek ten związany z przepisami ministerialnymi, jak dodatek wypłacany bezpośrednio, 

powiązany z funduszami samorządowymi, publicznymi i podział taki, który nastąpił jest 

żenujący, wstydliwy. Wstydliwy dla nas wszystkich, bo od wiosny tego roku cały czas o tych 

pracownikach rozmawiamy, tych którzy są bezpośrednio narażeni, bezpośrednio wykonują 

ciężką pracę, tak jak Pani powiedziała, nie tylko medyczni. A jak przychodzi co do czego, 

czyli do podziału pieniędzy, czyli podziękowania im za ten trud, to okazuje się, że można 

dopuścić do takiej sytuacji, którą zgłosiłem Pani Marszałek i radnym. Ja cały czas wracam  

do tego księgowego. Główny księgowy w tym roku odszedł na emeryturę. Pobrał odprawę  

i wynagrodzenie za 3 lata zaległego urlopu, następnego dnia ponownie został zatrudniony,  

a teraz, bo przypuszczam, że to wspólne działania kierownictwa, przyznał sobie jeszcze 

dodatek 83%. Gdzie jest salowa z wynagrodzeniem brutto 2200, gdzie jest pielęgniarka  

z wynagrodzeniem, przepraszam zasadniczym 3600, przepraszam, bo od płac zasadniczych 

ten dodatek został płacony. Gdzie jest cała nasza, można powiedzieć, polityka 

kilkumiesięczna, nasza, samorządu, państwa, która to w zdecydowany sposób kieruje 

pomoc finansową albo gratyfikację finansową za tę pracę do pracowników bezpośrednio 

oddających tam swoje zdrowie, a przecież, jak podawano w rankingach, również i życie.  

Po prostu, dlatego też i Panią Marszałek proszę, i zwracam się z prośbą, nie tylko już jako 

radny, ale szef regionu w celu doprowadzenia do właściwego podziału, przywrócenia jakiejś 

sprawiedliwości w tym szpitalu. Dziękuję bardzo.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, nie ma więcej zgłoszeń. Uznaję, że Sejmik przyjął informację  

do wiadomości.  

 

Punkt 5. 

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej – 

druk nr 388/20.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna 

jest Pani Alicja Woźniak – Skarbnik Województwa Lubuskiego. O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy  

w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. 

Przechodzimy do głosowania. Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie ustalenia 

stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej – druk nr 388/20, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

Pan Edward Fedko dzwoni – Pan Edward Fedko „za”. Dziękuję.  

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujący się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Szanowni Państwo, ogłaszam 10 minut przerwy. Dziękuję bardzo.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/375/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie ustalenia stawki jednostkowej dotacji przedmiotowej stanowi załącznik nr 19  

do protokołu. 

 

przerwa 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, wznawiam obrady. Bardzo się cieszę, bo zaczynamy właściwy temat dzisiejszej 

sesji. 

 

Punkt 6. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 

rok.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Przypominam,  

że projekt budżetu województwa lubuskiego na 2021 rok został zamieszczony na stronie 

internetowej Sejmiku Województwa Lubuskiego. Prace nad analizą projektu budżetu były 

prowadzone w poszczególnych komisjach. Odczytanie projektu uchwały budżetowej – druk 

nr 384/20: o przedstawienie projektu uchwały budżetowej proszę Panią Marszałek Elżbietę 

Annę Polak.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowni Państwo, mam 

przygotowaną prezentację, ponieważ jesteśmy też obserwowani online przez mieszkańców 

naszego regionu to pomimo tego, że na wszystkich komisjach omawialiśmy dosyć 

szczegółowo projekt budżetu, ja przedstawię przynajmniej te wskaźniki najważniejsze  

i najważniejsze zadania, które będziemy kontynuować, bo one są wpisane do Wieloletniego 

Planu Inwestycyjnego oraz nowe zadania, szczególnie podkreślę budżet obywatelski – ten, 

który jest bezpośrednio skierowany do naszych mieszkańców w formie konkursów, grantów 

czy też innych dotacji, np. dla gmin. Jeżeli chodzi o dochody, będą się kształtowały, mamy 

takie plany, na poziomie 534,3 mln zł. Niewiele mniej więc planujemy, pomimo tego,  

że rysuje się kryzys gospodarczy i wiemy już, że prognozy dochodów nie są dobre dla 

samorządów terytorialnych. Jest przegłosowany podatek ryczałtowy na podstawie tego my 

możemy stracić 11 mln dochodów, nie mniej jednak nie robiliśmy korekty, nie będę 

proponować autopoprawki w imieniu Zarządu. Chcemy obserwować po prostu jak to będzie 

wyglądało. Mam taką nadzieję, że uda się te dochody zrealizować na zakładanym poziomie. 

Jeżeli będzie potrzebna tak korekta, będziemy prosić Państwa o zmiany już w przyszłym 

roku. Wydatki – 556,6 mln zł. Widać tu różnica 48 mln, są to fundusze europejskie. 

Kończymy tę perspektywę, więc dlatego będziemy mieli mniej. W trakcie roku też będziemy 

wprowadzać fundusze europejskie, gdy będą podejmowane decyzje dotyczące projektów 

własnych, dotyczące decyzji dla naszych jednostek, chociażby Zarządu Dróg Wojewódzkich. 
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Rezerwa na 2021, celowa – 12,3 mln i ogólna 5,2 mln. Ta rezerwa celowa, od razu 

odczaruję, większość to są wydatki sklasyfikowane, jest większa niż w tym roku o 6 mln, 

które planujemy jako budżet inicjatyw samorządowych. Powołaliśmy radę samorządową, 

która ustali regulamin i zasady dysponowania tym budżetem samorządowym. Deficyt 

planujemy na poziomie 22,2 mln. W tym roku był dużo wyższy – 57,8 mln. W większości 

pokryty z kredytu, zaciągnęliśmy w tym roku kredyt w wysokości 40 mln. W przyszłym roku 

planujemy kredyt na poziomie 24 mln na pokrycie deficytu, na realizację zadań wyłącznie 

inwestycyjnych. Nie zadłużamy województwa na dzisiaj na dużą skalę. Stać nas, biorąc pod 

uwagę progi zadłużenia i zmiany w ustawie covidowej, na wyższe zadłużenie. Od razu 

sygnalizuję, że będziemy to procedować w trakcie przyszłego roku, gdy będziemy już mieli 

odpowiedzi, co do naszych inwestycji składanych do krajowego programu odbudowy.  

Na dzień dzisiejszy 6 dużych projektów zyskało akceptację na 15 złożonych, ale procedura 

trwa, nie ma jeszcze ostatecznych decyzji. Na wkłady własne z pewnością będzie potrzebne 

większe zadłużenie, więc planujemy ten kredyt na dziś – 24,8 mln z możliwością oczywiście 

większego zadłużenia na inwestycje. Plan zadłużenia w całości – 232,5 mln. Na koniec 

ubiegłego roku wynosił 230,5 mln. Nie jest to ten próg najwyższy, jeszcze możemy więcej 

zainwestować, gdy ruszy nowa perspektywa w przyszłym roku, ale zwłaszcza Krajowy 

Program Odbudowy. Polska na same dotacje otrzyma 23 mld euro. Poręczenia – 1,4 mln. 

Na obsługę zadłużenia – 7,1 mln, na odsetki. Dochody z PIT-u planujemy na podstawie 

przewidywanego wykonania prawie 40 mln – 39,7 mln. Z CIT-u mniej musimy planować,  

bo zmieniło się prawo w tym zakresie, podatek jest zryczałtowany, większość wpływa  

do budżetu państwa. Planujemy 106,1 mln. I kolejno szybciutko przekażę Państwu 

informację w obszarach działalności, departamentami. Biuro Sejmiku – planujemy  

na poziomie 100% planu tegorocznego 2020. Wszystkie wydatki bieżące udało się 

zaplanować na podstawie 100% planu 2020. Biuro Sejmiku – 1,1 mln i to głównie związane 

są z organizacją pracy sejmiku, sejmików również młodzieżowych, dziecięcych, seniorów,  

na szkolenia i wypłatę diet. W Gabinecie Zarządu planujemy 200 tys., 0,5 mln było – 

działania informacyjno-promocyjne w większości przeszły do naszego Lubuskiego Centrum 

Informacji. Zostały w gabinecie: obsługa prac Zarządu i Biuro Prasowe. Departament 

Administracyjno-Gospodarczy – 43,1 mln w planie finansowym są wynagrodzenia. Plan na 

2021 to są 34,6 mln. Plan na 2020 wynosił 33,2 mln. Jak widzicie Państwo te skutki wzrostu 

przede wszystkim najniższej płacy, ponieważ zabezpieczenie obsługi urzędu pokrywamy 

sami, kiedyś to mieliśmy zlecone na zewnątrz i jest konieczność zwiększenia na kwotę 2800 

najniższego wynagrodzenia. Musimy to kalkulować, stąd ten niewielki skutek finansowy 

związany ze stażowym, kontynuacją dodatków. Zatrudnienie jest ograniczane. Na dzień 

dzisiejszy 350 osób jest na pracy zdalnej na 750 osób zatrudnionych. Zatrudnienia nie 
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zwiększamy. Departament Geodezji – plan będzie mniejszy o 200 tys., będzie wynosił  

3,4 mln w związku z realizacją aktualnych zadań, m.in. to jest aktualizacja zbiorów bazy 

danych. Biuro Projektów Własnych i Społeczeństwa Informacyjnego – w tym biurze 

będziemy realizowali więcej zadań niż w bieżącym roku na kwotę 45,5 mln. To będzie 

kontynuacja budowy Parku Technologii Kosmicznych, sfinansowanie w przyszłym roku – 

11,6 mln. Również kontynuacja takich zadań jak: Lubuski e-Urząd, Lubuskie e-Zdrowie.  

Te zadania, proporcjonalnie e-Zdrowie – prawie 20 mln,  e-Urząd – 9,2 mln. Geodezyjny 

System Informacji Przestrzennej – 157 tys. I nowe zadanie, które się pojawia to jest Lubuskie 

Centrum Kompetencji Cyfrowych i Usług Wspólnych w Gorzowie Wlkp., wkład z naszego 

budżetu 610 tys. i kontynuowane Lubuskie kontra Wirus – 3,6 mln. Departament 

Infrastruktury i Komunikacji – duży plan 122,3 mln. Wydatki bieżące na tym samym 

poziomie. Jest ograniczenie wydatków majątkowych. W tym roku kupowaliśmy dwa pociągi. 

W przyszłym roku planujemy również duże wydatki na modernizację taboru kolejowego, ale 

to będzie już wpisane w organizację przewozów kolejowych, tutaj jest wzrost o 40 mln – 

150% planu – 73,2 mln. Na początku roku planowaliśmy 45,5, w trakcie roku był podwyżka 

do kwoty 55 mln. Jest umowa podpisana miliardowa, można powiedzieć, na 10 lat i stąd 

duży wzrost, ale wiąże się to z zakupem nowego taboru, rozłożone w latach oczywiście  

i modernizacją nowych linii kolejowych po to, żeby uruchomić też nowe połączenia kolejowe, 

o tym szczegółowo informowaliśmy na komisjach. Dopłata do biletów ulgowych, 

autobusowych – 22,8 mln. Organizacja lotów – 7,5 mln. Projekt Odra-Velo wchodzi  

w kulminację, w przyszłym roku duży plan – 5,4 mln. To jest nie tylko inwentaryzacja 

wykonanych ścieżek rowerowych, ale również wykonanie informacji turystycznej dla rozwoju 

infrastruktury rowerowej. RailBlu – poprawa dostępności połączeń transgranicznych 

pomiędzy regionem lubuskim i Brandenburgią – 2,6 mln. W zakresie Zarządu Dróg 

Wojewódzkich – 129,4 mln. Muszę powiedzieć, że tradycyjnie w naszym regionie, poprawa 

dostępności transportowej i teleinformatycznej to jest największa pozycja w naszym 

budżecie, jak również w wydatkach majątkowych, stanowi ponad 55% planu. W zakresie 

dróg najważniejsze zadania związane są z realizacją Wojewódzkiego Programu Budowy  

i Modernizacji Dróg. Na ten cel przeznaczamy 71,5 mln. A z imienia i nazwiska takie zadania 

o największym zaangażowaniu finansowym to jest: kontynuacja budowy mostu na Odrze – 

25,1 mln, obwodnica Kosieczyn-Chlastawa – 24,2 mln, przebudowa drogi 158 Drezdenko-

Gorzów – 436 tys. Nowe zadanie, które wchodzi w przyszłym roku to jest rozbudowa drogi 

wojewódzkiej 295 w Miodnicy, to jest na południu województwa – 8,6 mln, rozbudowa drogi 

Stare Strącze-Wschowa – 770 tys. zł. Oczywiście nie wymieniam wszystkich, bo cały katalog 

jest w Wojewódzkim Programie Budowy i Modernizacji Dróg, także jest też informacja  

na BIP-ie  zamieszczona, publiczna. W zakresie Departamentu Środowiska – plan wyniesie 
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841,9 tys. Najważniejsze tutaj zadania, które będziemy realizować dotyczą sprawozdania  

z realizacji Programu ochrony powietrza na terenie naszego województwa, też w Zielonej 

Górze i w Gorzowie, gdzie mamy indywidualne, adresowane Programy ochrony powietrza 

oraz wykonanie Raportu środowiskowego dla województwa lubuskiego za 50 tys. i Program 

ochrony przed hałasem dla województwa, też za taką samą kwotę. Departament Rolnictwa – 

6,6 mln. Tu też pokazuję cyfry tegoroczne, ale przyspieszam, więc wszystkich nie 

wymieniam. W Departamencie Rolnictwa chcemy opracować Audyt krajobrazowy za 700 tys. 

Na edukację ekologiczną przeznaczamy 100 tys. Od razu chcę odpowiedzieć, były wnioski, 

żeby zwiększyć tę kwotę, będziemy oczywiście w trakcie roku przychylać się do tego 

wniosku. Zarząd Województwa zgadza się z wnioskodawcami, że na edukację ekologiczną 

powinniśmy przeznaczyć więcej, gdy tylko pojawią się wolne środki, gdy rozliczymy te wolne 

środki za 2020, bo jeszcze ten rok trwa, na jednej z pierwszych sesji będziemy taką kwotę 

proponować. Jest też taka propozycja, żeby w ramach budżetów obywatelskich dla młodych, 

seniorów i obszarów wiejskich, wprowadzić kryteria, które będą dawały większe szanse dla 

projektów w zakresie edukacji ekologicznej. Lubuskie Centrum Produktu Regionalnego 

otrzyma 100 tys., kontynuację akcji Wspieraj Lubuskich Producentów. Będziemy również 

promować produkty regionalne. W Departamencie Programów Rozwoju Obszarów Wiejskich 

będziemy mieli kwotę 6 mln. Na modernizację dróg – 15 mln, również na Lubuską Odnowę 

Wsi to jest na konkurs grantowy dla stowarzyszeń i organizacji pozarządowych oraz 

wolontariackich. Będziemy kontynuować nasze zadanie regionalne nawadnianie boisk –  

300 tys. i zakup węzy pszczelarskiej – 200 tys. To są wnioski klubowe. Departament 

Zarządzania Regionalnym Programem Operacyjnym zaplanował ostatnie w tej perspektywie 

konkursy – 12 konkursów na kwotę 54 mln zł. Natomiast w ramach EFS-u plan wynosi  

6,1 mln, również też końcówka, ostatnie konkursy. Jak Państwo widzicie w Departamencie 

Ochrony Zdrowia mamy największy spadek wsparcia finansowego. Styczeń 2020 to były 

42,2 mln teraz 22 mln. Przesunęliśmy 30 mln do realizacji w tym roku, także można 

powiedzieć, że i tak ten plan jest wyższy o 10 mln, bo te 30 mln przeznaczyliśmy w tym roku 

na dokończenie budowy Centrum Matki i Dziecka oraz dokończenie budowy Oddziału 

Intensywnej Terapii, Hematologii i Chemioterapii w Gorzowie Wlkp. – po 15 mln po równo 

szpitale dostały. Natomiast z planu przyszłorocznego będziemy kontynuować modernizację 

onkologii – 2,5 mln w Zielonej Górze, geriatria w Torzymiu – 2 mln. Finansujemy w ramach 

naszego planu Wojewódzkie Ośrodki Medycyny Pracy, ogółem jest to kwota 7,7 mln. Nowe 

zadanie, które chcemy realizować wspólnie z miastem Zielona Góra – rozbudowa Hospicjum 

przy ul. Prostej – 1 mln zł. Stypendia lekarskie, kontynuacja zadania – 1,3 mln, zarówno 

stypendia dla medyków, jak i stypendia pielęgniarskie. Będziemy kontynuować program  

In Vitro za 0,5 mln. Nowe zadanie, które otwieramy o znaczeniu regionalnym, konkurs dla 
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gmin – szczepienia dla seniorów przeciwko grypie – 1 mln zł. Dotacja dla uczelni na kierunki 

medyczne – 3 mln dla uniwersytetu na kierunek lekarski, 800 tys. na pielęgniarstwo  

w Gorzowie Wlkp. Departament Infrastruktury Społecznej należy do tych departamentów, 

które będzie mają większy plan finansowy, pomimo tych wskaźników, o których wcześniej 

mówiłam – 98,2 mln, to za sprawą też nowych zadań oraz rozliczeniem już wielkich 

inwestycji, które prowadzimy w zakresie modernizacji naszych instytucji kultury. Lubuskie 

Talenty – 3,5 mln. „Lubuska baza Sportowa”, realizacja programu grantowego – 1 mln zł, 

nowe zadanie. Modernizacja Lubuskiego Teatru w Zielonej Górze – 1,2 mln, jest to zadanie 

realizowane w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego. Dotacja na zabytki, konkurs 

dla gmin i innych podmiotów, kościołów również – 1,2 mln, zwiększyliśmy tutaj tę pulę. 

Program Rozbudowy Infrastruktury Turystycznej, na tą małą infrastrukturę turystyczną  

500 tys. udało się wygospodarować jako nowe zadanie. Rozbudowa i nadbudowa 

Regionalnego Centrum Animacji Kultury wraz z restauracją parku – 1,8 mln. Na współpracę 

z organizacjami pozarządowymi, to jest nasz budżet obywatelski, przeznaczamy w tym 

obszarze infrastruktury społecznej – 3,3 mln zł. W zakresie Departamentu Rozwoju 

Regionalnego, tutaj pracujemy, kończymy pracę nad Strategią Rozwoju Województwa, ona 

jest praktycznie gotowa, ale ponieważ dzisiaj chcemy skupić się nad procedowaniem 

budżetu na 2021 r. strategie przedstawimy Państwu w przyszłym roku na pierwszej sesji 

2021 r. W tym departamencie wydatki te główne to jest współfinansowanie Centrum Badań 

Kosmicznych na co przeznaczamy, na ten instytut 436 tys. Na plany rewitalizacyjne –  

313 tys. dla gmin, na prowadzenie Sieci Punktów Informacyjnych Funduszy Europejskich – 

1,1 mln. Ogółem plan – 2 mln. Nowy Departament Innowacji i Przedsiębiorczości  

w odpowiedzi również na wnioski i ekspertyzę, którą wykonaliśmy, zleciliśmy na zewnątrz  

z uwagi na niski wskaźnik innowacyjności w naszym regionie postanowiliśmy wyodrębnić  

to zadanie i szczególnie się tym zająć w przyszłym roku. Już mamy powołany zespół  

do sprawdzenia wszystkich wskaźników i te dane już do mnie spływają, o czym mówiłam, 

odpowiadając na interpelację, że niektóre są w ogóle nie aktualizowane i nie mają nic 

wspólnego z rzeczywistością  w naszym regionie. Najważniejsze zadania, które tu będą 

realizowane, będą sfinansowane z funduszy europejskich. Także te 3,6 mln to nie  

są pieniądze naszego budżetu. Głównie w zdecydowanej większości europejskie.  

My dokładamy tylko 10 tys. do nowego projektu – „Patent na Lubuskie”, gdzie chcemy 

właśnie sprawdzić wszystkie wskaźniki innowacyjności i postarać się, żeby były one 

raportowane, np. patentów zdobyliśmy w ciągu ostatnich czterech lat 550, a one nie  

są odnotowane w tych wskaźnikach i takich jest więcej. „Standardy obsługi inwestora” – 

będzie projekt kontynuowany krajowy POWER – 582 tys. Promocja gospodarcza, udział  

w krajowych i zagranicznych wydarzeniach, m.in. w Dubaju – 1,1 mln zł na EXPO. 
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Oczywiście, jeżeli to będzie możliwe, bo zobaczymy jak to się będzie działo. Promocja 

gospodarcza województwa lubuskiego w krajowych i zagranicznych wydarzeniach 

gospodarczych, w targach gospodarczych. Też projekt w ramach funduszy europejskich – 

1,3 mln. I wspieranie potencjału innowacyjnego, promocja i obsługa inwestorów  

i eksporterów lubuskich – 435 tys. zł. Departament Promocji i Strategii Marki zostaje  

z budżetem 4 mln zł. Są to środki sklasyfikowane, nie ma tu dowolności. Mianowicie, 

konkursy dla organizacji pozarządowych to jest 1,4 mln. 1 mln dla młodych na promocję 

województwa poprzez sport i poprzez kulturę. Organizacja „Święta Województwa 

Lubuskiego” – 600 tys. zł. Działalność i organizacja Lubuskiego Centrum Winiarstwa –  

349 tys. Udział i partnerstwo w festiwalu Pol’and’Rock festiwal – 250 tys. Lato Filmowe –  

200 tys., jubileuszowe w przyszłym roku – pięćdziesiąte. Muzyka w Raju – 200 tys. Festiwal 

jazzowy w Gorzowie – 50 tys. To takie główne pozycje, są jeszcze inne festiwale  

w Drezdenku, które są też sklasyfikowane z nazwy w budżecie. Biuro Współpracy 

Zagranicznej i Europejskiej Współpracy Terytorialnej będzie miało plan 1,1 mln zł.  

Tu realizujemy INTERREG, obsługujemy Regionalny Punkt Kontaktowy, kwota 406 tys. 

Składkę członkowską, którą przeznaczyliśmy jako samorząd i w przyszłym roku będzie 

wynosiła 135 tys. do Europejskiego Ugrupowania Współpracy Terytorialnej Polsko-

Niemieckiego Ugrupowania Geopark Łuk Mużakowa. Udział w Szczycie Politycznym 

Partnerstwa Odry – 30 tys. Departament również obsługuje Komitet Współpracy Polska – 

Niemcy i Komisję Współpracy Międzyregionalnej w ramach tego, odwrotnie, komitet  

w ramach komisji. I Lubuskie Centrum Informacyjne, budżet – 910 tys. Wydawnictwo 

„Regionu” – działania informacyjno-promocyjne w mediach drukowanych – 500 tys.  

Na portalach społecznościowych w województwie lubuskim, we współpracy z gminami – 107 

tys. Portal internetowy, nowy portal lubuski – 100 tys. i reklama w mediach 

społecznościowych – 56 tys. Budżet obywatelski to już koniec, proszę Państwa, tak skrótowo 

tylko na chwilę jeszcze w tym budżecie obywatelskim, co jest dla Państwa niesłychanie 

ważne jako przedstawicieli społeczności lokalnych, wspólnot. W trybie konkursowym 

będziemy rozstrzygać te środki. 6 mln, nowe zadanie – Fundusz Inicjatyw Samorządowych. 

Rada Samorządowa w pierwszych dniach stycznia ustali regulamin, ogłosimy konkurs. 

Chcielibyśmy, żeby to było uzupełnienie wkładów własnych dla gmin do projektów  

z Krajowego Funduszu Samorządowego, bo niestety często tak jest, że naszych gmin nie 

będzie stać na realizację projektów, bo jest już coraz trudniejsza sytuacja finansowa gmin. 

Budżet Inicjatyw dla młodych – 1 mln, dla seniorów – 500 tys., dla obszarów wiejskich –  

1 mln, tu są te węzy pszczelarskie – 200 tys. Stypendia medyczne – 1,3 mln, program  

In Vitro – 500 tys., nowe zadanie – szczepienia dla seniorów – 1 mln zł, nawadnianie boisk – 

300 tys., Bezpieczny Strażak – 300 tys., Lubuska Polityka Rowerowa – 400 tys., 
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dofinansowanie do Domu Samotnej Matki, kontynuacja zadania, na które się zgodziliśmy  

w tym roku, w przyszłym – 500 tys., Lubuskie Talenty, stypendia dla młodych w różnych 

kompetencjach – 3,5 mln, profilaktyka nowotworu, projekt w zakresie kolonoskopii, 

profilaktyka raka jelita grubego – 1,6 mln zł. W telegraficznym skrócie, bardzo Państwu 

dziękuję za uwagę.  

 

Przedstawiona informacja stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, o odczytanie Uchwały Nr 797/2020 Składu Orzekającego Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 14 grudnia 2020 r. w sprawie opinii  

o przedłożonym przez Zarząd Województwa Lubuskiego projekcie uchwały w sprawie 

uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok oraz Uchwały Nr 798/2020 

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 14 grudnia 

2020 r. w sprawie wydania opinii dotyczącej możliwości sfinansowania deficytu ustalonego  

w projekcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok, 

proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza – Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa 

Lubuskiego.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytuje 

Uchwałę Nr 797/2020 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej 

Górze z dnia 14 grudnia 2020 r. w sprawie opinii o przedłożonym przez Zarząd 

Województwa Lubuskiego projekcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa 

Lubuskiego na 2021 rok oraz Uchwałę Nr 798/2020 Składu Orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 14 grudnia 2020 r. w sprawie wydania opinii 

dotyczącej możliwości sfinansowania deficytu ustalonego w projekcie uchwały w sprawie 

uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok. 

 

Uchwała nr 797/2020 stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

Uchwała nr 798/2020 stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, czy są wystąpienia klubowe? Bardzo proszę o zgłoszenia. Mamy 

zgłoszenia klubowe. Bardzo dziękuję. Zaczynamy od Samorządowego Lubuskiego.  

Szanowni Państwo, Pani Marszałek, projekt budżetu województwa lubuskiego na 2021 rok 

zarówno po stronie dochodów, jak również wydatków w ocenie Klubu Radnych 
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Samorządowe Lubuskie sporządzony jest poprawnie, co wcale nie oznacza, że nie  

ma mankamentów, m.in. ukrywanie niektórych wydatków, forsowanie zapisów dotyczących 

realizacji planowych, konkretnych zadań, wynikających z politycznych oczekiwań Platformy 

Obywatelskiej. Klub Radnych Samorządowe Lubuskie zgodnie z Uchwałą Sejmiku 

Województwa Lubuskiego z dnia 21 września 2010 roku w sprawie ustalenia trybu prac nad 

projektem uchwały budżetowej województwa lubuskiego, skierował drogą elektroniczną  

do Zarządu Województwa Lubuskiego wniosek o umieszczenie w projekcie budżetu  

na 2021 rok konkretnych zadań. Zgodnie z cytowaną uchwałą Sejmiku wnioski powinny być 

skierowane do Biura Sejmiku w terminie do 10 października i uwzględniać nazwę zadania, 

jego przewidywane koszty oraz gruntowne uzasadnienie. Z analizy zgłoszonych wniosków 

wynika, że większość z nich zarejestrowana została po terminie, a ich lapidarność polega  

na tym, że z reguły nie podano ich wartości, nie mówiąc o jakimkolwiek uzasadnieniu. Takie 

właśnie wnioski złożył m.in. Klub Radnych Koalicji Obywatelskiej, to świadczy o braku 

powagi nad pracami, dotyczącymi jednego z najważniejszych dokumentów jakim jest budżet 

województwa. Klub Radnych Samorządowe Lubuskie skierował łącznie 30 wniosków  

na kwotę ponad 47 mln zł. Były to w większości wnioski mające istotny wpływ na rozwój 

naszego regionu. Poparliśmy również wniosek Zrzeszenia Gmin Województwa Lubuskiego  

i Konwentu Starostów Województwa Lubuskiego o stworzenie rezerwy celowej w budżecie 

województwa w celu realizacji inwestycji samorządowych i zaangażowanie na ten cel 40 mln 

zł. Niektóre nasze wnioski zostały uwzględnione, wiele niestety nie. Wiele z naszych 

wniosków zwłaszcza w Klubie Koalicji Obywatelskiej uznano za inicjatywy Klubu Koalicji 

Obywatelskiej. Odnosząc się do konkretów: to zapisana w projekcie kwota 6 mln zł  

na wsparcie inwestycji samorządowych jest rażąco niska, a oczekiwania samorządu w 

związku z nakładaniem na nie nowych obowiązków, bez zabezpieczenia finansowego,  

są ogromne. Proponowana przez Stowarzyszenie Gmin Województwa Lubuskiego i tak jest 

minimalna w poziomie oczekiwań, a planowane 6 mln zł to kropla w morzu potrzeb. 

Specjalnością Klubu Platformy Obywatelskiej jest kamuflowanie wydatków, a w konsekwencji 

rozdawanie dla swoich. Tak jest m.in. w przypadku funduszy wsparcia na infrastrukturę 

sportową realizowaną przez samorządy. Oficjalnie na ten cel w budżecie zapisano 1 mln zł, 

ale ukryto 4 razy większe środki, które będą dedykowane dla 3 samorządów. Czy tak ma 

wyglądać transparentność? Czy zasada „moje jest mojsze” to powszechny stosowany 

sposób popierania swoich? Oddzielny rozdział to promocja, na ten cel zaplanowano niemal 

18 mln zł. Promocja jest ważna, ale w myśl zasady „znaj proporcje, mocium panie” 

zaplanowane środki można spożytkować na ciekawsze i ważniejsze przedsięwzięcia niż 

finansowanie propagandowej tuby jedynie słusznej partii oraz tworzenie nowych, 

lukratywnych stanowisk dla promowania własnych działaczy partyjnych. W ubiegłym 
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tygodniu 3 kluby radnych Sejmiku: Samorządowe Lubuskie, Polskie Stronnictwo Ludowe 

oraz Bezpartyjni Samorządowcy podpisali porozumienie programowe w sprawie wzajemnej 

współpracy w zakresie, m.in. prac nad budżetem oraz Wieloletnią Prognozą Finansową. 

Chcemy złamać monopol jednej partii i tworzyć warunki do traktowania wszystkich klubów 

sejmikowych i radnych podmiotowo, a nie przedmiotowo przy pracy nad tak ważnym 

dokumentem jakim jest budżet i inne opracowania strategiczne. Stąd też w trakcie roku 

budżetowego będziemy wywoływać inicjatywy mające na celu głębszą rekonstrukcję 

budżetu. W normalnych warunkach ten budżet byłby nie do przyjęcia, ale biorąc pod uwagę 

powagę sytuacji związanej z pandemią, konieczność płynnego finansowania placówek 

służby zdrowia, zadań związanych z walką z pandemią, koniecznością wsparcia gospodarki  

i samorządów, Klub Radnych Samorządowe Lubuskie będzie głosował za przyjęciem 

budżetu z nadzieją na konstruktywne rozmowy w zakresie głębokiej rekonstrukcji. Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę Pan Zbigniew Kołodziej. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego Zbigniew Jan 

Kołodziej: Witam Państwa Radnych. Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowni 

Radni Województwa, w imieniu Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego Sejmiku 

Województwa Lubuskiego chcę się odnieść do projektu uchwały budżetowej naszego 

województwa na rok 2021. Na początku nie mogę nie wspomnieć o porozumieniu 3 klubów, 

które zainicjował Klub Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego, jako współodpowiedzialny 

za zarządzanie województwem lubuskim. Samorząd to wspólnota, pamiętamy o tym zawsze. 

Jesteśmy otwarci na głosy i cenne pomysły różnych środowisk. Kierując się podstawową 

zasadą samorządową – zgoda buduje, prowadzimy dialog i zachęcamy do współpracy 

wszystkich, którzy na tę współpracę są gotowi. Stabilne zarządzanie województwem jest 

warunkiem sprawności samorządu i rozwoju województwa lubuskiego. Dlatego Radni 

Polskiego Stronnictwa Ludowego, kierując się troską o tę stabilność i zarządzanie 

województwem, podjęliśmy rozmowy z Klubem Bezpartyjnych Samorządowców oraz Klubem 

Samorządowe Lubuskie, które zostały zwieńczone podpisaniem porozumienia 

programowego. W zarządzaniu wspólnotą niezbędna jest rozmowa, współdziałanie, 

szacunek, otwartość, a czasem również kompromis. A podpisany 18 grudnia 2020 roku 

dokument, stoi na takich właśnie fundamentach. Nasze porozumienie to porozumienie 

radnych zatroskanych dobrem województwa lubuskiego, gwarantujących stabilność 

zarządzania w tym trudnym dla wszystkich czasie pandemii. Wracając do kwestii budżetu, 

jako klub radnych mamy swoje uwagi, zabrakło niektórych postulatów, ale zdajemy sobie 

sprawę, że czasem nawet dobre propozycje muszą poczekać na znalezienie możliwości ich 

realizacji. Pozytywnie natomiast oceniamy proponowane przez Zarząd Województwa 
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programy współpracy z jednostkami samorządu terytorialnego poprzez konkursy, takie jak: 

Lubuska Baza Sportowa, Lubuska Baza Turystyczna, są to nowe programy w województwie 

lubuskim, nawadnianie boisk piłkarskich, modernizacja dróg dojazdowych do pól, budowa 

zbiorników małej retencji wodnej, wparcie powiatu międzyrzeckiego w budowie obwodnicy 

Trzciela, Bezpieczny Strażak, konkurs na budowę i modernizację dróg lokalnych w ramach 

Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich. Nową propozycją w budżecie jest wsparcie zadań 

inwestycyjnych dla jednostek samorządu terytorialnego w kwocie 6 mln zł i powołanie 

Lubuskiej Rady Samorządowej. I choć oczekiwania włodarzy były znacznie wyższe,  

co do wysokości środków, dopiero za rok będziemy mogli ocenić ten projekt, który do tej pory 

jest różnie odbierany. Pozytywnie oceniamy kontynuację działań Lubuska Odnowa Wsi, 

która cieszy się bardzo dużym zainteresowaniem organizacji pozarządowych, działających 

na terenie wiejskim. W budżecie znalazły się także środki na rzecz osób starszych, czyli 

Lubuskie Inicjatywy Senioralne i bardzo się z tego cieszymy, że w tym niezwykle trudnym 

czasie pamiętamy o tej grupie społecznej. Pochwalić należy także projekt Lubuskie Talenty – 

program stypendialny, który jest bardzo dobrze oceniany przez uczniów, rodziców  

i nauczycieli. Wsparcie stypendialne mają otrzymać także uzdolnieni, młodzi sportowcy. 

Mówiąc o sporcie, należy wspomnieć także o zwiększeniu, na wniosek naszego klubu dotacji 

dla WOSIR-u prawie o 1,5 mln zł. Stypendia dla studentów kierunku lekarskiego  

i pielęgniarstwo, położnictwo okazało się trafną decyzja, którą należy kontynuować. 

Zwiększenie dotacji na ochronę i opiekę nad zabytkami w stosunku do budżetu 

ubiegłorocznego o 200 tys. do kwoty 1,2 mln pomoże ocalić jeszcze więcej obiektów 

zabytkowych. W tym roku ze względu na pandemię, nie udało się pomóc pszczelarzom  

w zakupie więzy pszczelnej. Jestem przekonany, że przeznaczenie na ten rok 200 tys. 

będzie przyjęte z zadowoleniem przez to środowisko. Największe potrzeby finansowe 

związane są z połączeniami kolejowymi, budową i remontem dróg oraz mostów. Zarząd 

Dróg Wojewódzkich rozpocznie kilka nowych inwestycji, ale także zapewni kontynuację już 

wcześniej rozpoczętych prac. Warto wymienić, m.in.: rozbudowę dróg wojewódzkich nr 278 

Stare Strącze – Wschowa, drogę 295 przez Miodnicę, drogę 158 na odcinku Drezdenko-

Gorzów Wielkopolski, budowę obwodnic Kosieczyna i Chlastawy oraz Podmokli Wielkich  

w ciągu dróg 302 i 304. Będziemy także kontynuować i budować nowe mosty, tak jak tutaj 

wcześniej było wspomniane przez Panią Marszałek, na Odrze w miejscowości Milsk  

na drodze 282, jak również w Pomorsku na drodze 281 oraz przez Wartę w miejscowości 

Świerkocin na drodze 131. Doczekała się też realizacji inwestycja – budowa chodnika 

między Jasieńcem a Trzcielem przy drodze 137, to już kilkakrotnie wcześniej była  

w budżecie i w końcu jest szansa, że ten odcinek bezpiecznej, gminnej drogi będzie poprzez 

budowę chodnika zrealizowany. Pozytywnie odnosimy się też do opracowania dokumentacji, 
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dotyczącej Lubuskiej Polityki Rowerowej i mamy przekonanie, że ten projekt nie skończy się 

tylko na etapie dokumentacji. Kończy się rok 2020, zrealizowaliśmy wiele istotnych z punktu 

widzenia samorządu województwa lubskiego inwestycji, m.in. Centrum Zdrowia Matki  

i Dziecka. Nie ma w tym województwie inwestycji, które powstały dzięki tylko pracy jednej 

osoby. W związku z tym Klub Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego dziękuje  

za zaangażowanie wszystkim Członkom Zarządu Województwa, pracownikom urzędu 

marszałkowskiego i radnym wszystkich klubów. W jedności jest siła. Mając powyższe  

na uwadze, Klub Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego będzie głosował za przyjęciem 

budżetu na rok 2021. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę Pan Kazimierz Łatwiński. 

 

Wiceprzewodniczący Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Kazimierz Łatwiński: 

Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, chciałbym złożyć uwagi w imieniu 

Klubu Prawo i Sprawiedliwość do budżetu województwa lubuskiego na rok 2021. Budżet 

Sejmiku to nie tylko księgowe zestawienie planowanych dochodów i wydatków. Budżet  

to podstawowe narzędzie realizacji polityki władz województwa na rok przyszły. W dużym 

stopniu determinuje również działania na lata kolejne. Innymi słowy budżet mówi nam, co się 

będzie działo, a co nie uzyska wsparcia władz wojewódzkich, w związku z czym będzie 

zaniechane. W budżecie na 2021 rok możemy znaleźć zadania, o które zabiegaliśmy jako 

Klub Prawa i Sprawiedliwości, jak i zadania kontrowersyjne, które w ocenie Klubu PiS, nie 

powinny się w nim znaleźć i należałoby zastąpić je innymi niezbędnymi pozycjami. Należy 

odnotować działania inwestycyjne związane z inwestycjami na drogach wojewódzkich,  

a także powiatowych, w tym realizację inwestycji mostowych, takich jak: po pierwsze, 

budowa mostu na Odrze w Milsku i tu miała miejsce dobra współpraca Zarządu Dróg 

Wojewódzkich firmy wykonawczej z Wydziałem Infrastruktury Lubuskiego Urzędu 

Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp. przy uzyskaniu zezwolenia na realizację inwestycji 

drogowych, czyli ZRID-u. Po drugie, prace projektowe budowy mostu w pomorsku, 

finansowane w 80% z rządowego dofinansowania. Złożenie wniosku przez województwo, 

wymagało dużej presji ze strony lokalnych samorządów, posłów oraz radnych Prawa  

i Sprawiedliwości. Zarząd Województwa twierdził, co było pewnym kuriozum, że nie wierzy  

w rządowe dofinansowanie, używając przez pewien czas różnych pretekstów, żeby nie 

złożyć wniosku. Po trzecie, prace projektowe budowy mostu w okolicach Gościńca na Noteci 

w ramach rządowego programu „Mosty Plus”. Czwarte, przebudowa mostu przez Odrę  

w Nowej Soli w ciągu drogi wojewódzkiej nr 315 Wolsztyn-Konotop-Nowa Sól. I wreszcie, 
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wyzwaniem dla województwa jest w dalszym ciągu poszukiwanie, bądź działania lobbingowe 

w celu pozyskania finansowania, dofinansowania m.in. dla mostu w Gorzowie Wielkopolskim 

i Połęcku. Wśród innych inwestycji należy odnotować przebudowę i rozbudowę drogi 

wojewódzkiej nr 158 na odcinku Drezdenko-Gorzów Wielkopolski. W zakresie komunikacji 

kolejowej zwraca uwagę zwiększenie środków do kwoty nieco ponad 73 mln zł  

na pasażerskie, regionalne przewozy kolejowe. W związku z zawarciem nowej, 

dziesięcioletniej  umowy ze spółką POLREGIO, w której Państwowa Agencja Rozwoju 

Przemysłu ma udział 50% plus 1 udział. Tak jak w poprzednich latach, województwo otrzyma 

dotację z Państwowego Krajowego Funduszu Kolejowego w kwocie 6 mln 685 tys. zł.  

Z operatorem POLREGIO podpisano stabilną umowę. Zwraca uwagę zwiększenie pracy 

przewozowej i zadanie przywrócenia komunikacji np. na trasach Zielona Góra-Czerwieńsk-

Krosno Odrzańskie-Gubin-Guben to jest linia nr 358, jak i Międzyrzecz-Rzepin – linia 364, 

która to linia wymaga jednak wcześniejszego remontu, czy też do Małomic. Są jednak 

sprawy nieuregulowane przez umowę. Do takich zaliczyć trzeba: brak sprecyzowania, że na 

trasie Zielona Góra-Frankfurt nad Odrą, zgodnie ze standardami zapewniającymi właściwe 

funkcjonowanie, powinno być minimum 6 połączeń, zamiast obecnych 3. To połączenie 

zapewnia między innymi mieszkańcom takich miejscowości jak: Szklarka Radnicka, Będów, 

czy Nietkowice, oddzielonych barierom Odry, jedyny sensowny dojazd do Zielonej Góry.  

Z umowy nie wynika też, czy i jak będą realizowane koleje aglomeracyjne w obszarach 

Gorzowa Wielkopolskiego i Zielonej Góry. Standardem dla takich przewozów jest kursowanie 

pociągów, co pół godziny w ciągu dnia. Mimo pewnego zwiększenia ilości par pociągów  

na linii kolejowej nr 203 na odcinkach Kostrzyn-Gorzów-Krzyż, wciąż daleko nam do 

właściwej częstotliwości. W przypadku linii Gorzów Wielkopolski-Kostrzyn, po zakończeniu 

za dwa lata remontu mostu, powinno być co najmniej 18 połączeń w ciągu doby tak, aby 

można było przesiadać się na wszystkie pociągi po stronie niemieckiej. Niepokoi brak 

odniesień w umowie do potrzeby zapewnienia lepszych warunków obsługi technicznej taboru 

pociągów, kończących bieg w Gorzowie Wielkopolskim i Zielonej Górze. POLREGIO 

prowadzi też w podstawowym zakresie obsługę pociągów PKP INTERCITY. Realizacja 

projektów zgłoszonych przez województwo i zaakceptowanych przez PKP TLK wniosków w 

ramach rządowego programu „Kolej Plus”, który zapewnia 85% państwowego 

dofinansowania, umożliwi przywrócenie ruchu pasażerskiego na kolejnych trasach. Tutaj 

szczególnie ważne jest aby, przy koncepcjach przebudowy, zaproponować metodę tzw. 

optymalizacji stanu linii, polegającej na koncentracji prac remontowych na „wąskich 

gardłach”, co pozwoli na sfinansowanie większości, a może nawet wszystkich siedmiu 

zakwalifikowanych projektów. Mankamentem funkcjonującej w województwie publicznej 

komunikacji zbiorowej jest występujący w dużym zakresie brak obsługi pasażerów przez 
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autobusy na odcinkach, gdzie nie ma czynnych linii kolejowych. Problem braku dowozu  

i odwozu pasażerów ze stacji, przystanków jest ignorowany przez województwo od lat, co 

stoi w sprzeczności ze sprawdzonymi modelami transportowymi w krajach na zachód i na 

południe od Polski. Pewne złagodzenie trudności może przynieść rządowy Fundusz 

Przewozów Autobusowych, są jednak w regionie potrzeby dowozów do stacji 

przekraczających granice powiatów, czyli mające charakter wojewódzki. W tym przypadku 

chodzi o skuteczne działanie systemowe, co będzie z korzyścią dla frekwencji w pociągach 

POLREGIO. Być może ta nowa 10-letnia umowa, mająca wyraz w budżecie, będzie 

impulsem do podjęcia działań przez województwo, które na tym szerokim rachunku 

skorzysta. Jedno już wiemy na pewno, niewidzialna ręka rynku nie rozwiąże tego problemu. 

Konieczne jest w tym kontekście ustalenie właściwej podstawy prawnej. W budżecie na 2021 

rok brak jest pozycji dotyczącej współfinansowania studium wykonalności dla linii numer 367 

Zbąszynek-Gorzów oraz dla odcinka linii nr 358 Zbąszynek-Czerwieńsk. Chodzi o drugi tor 

wraz z jego przebiegiem przy porcie lotniczym Zielona Góra/Babimost. W przypadku tego 

postulatu finansowanie mogłoby być zapewnione ze środków zewnętrznych, np. z RPO. 

Intencją tej propozycji jest przyspieszenie rządowej inwestycji na linii 367 – szprycha  

do Centralnego Portu Komunikacyjnego, a w przypadku linii kolejowej nr 358 wykorzystanie 

studium wykonalności jako argumentu w rozmowach z rządem i PKP PLK w sprawie 

pozyskania finansowania centralnego dla zadania. Dobrym przykładem jest porozumienie 

województwa dolnośląskiego i samorządu z tego obszaru ze stroną rządową i PKP PLK, 

polegające na finansowaniu przez stronę dolnośląską studium wykonalności dla drugiego 

toru na linii 289 Rudna-Gwizdanów-Lubin-Legnica i przyjęcie dofinansowania prac 

wykonawczych na przedmiotowej linii przez państwo. Obecne zapisy w projekcie Krajowego 

Programu Kolejowego na nową perspektywę, przewidują w zakresie lubuskich, regionalnych 

inwestycji kolejowych zadania o wartości powyżej 2 mld zł. Brak korekty przez województwo 

tego stanu doprowadzi, że regionalne inwestycje zawarte w projekcie KPK będą 

zrealizowane w minimalnym zakresie. Województwo powinno też opracować wstępną 

koncepcję dla przebiegu magistrali zachodniej. Analiza przebiegu dla odcinka Gorzów 

Wielkopolski-Myślibórz powstanie w ramach programu „Kolej Plus”. Natomiast powinny być 

też opracowane propozycje dla przebiegu dla odcinka Sulechów-Świebodzin-Gościkowo  

a dalej do Międzyrzecza, istniejącej linii oraz dla przelotowego przejścia drugiego toru nr PLK 

358 w bezpośrednim sąsiedztwie terminala lotniczego w Nowym Kramsku. Taki materiał 

pomoże w lobbowaniu na rzecz centralnego finansowania wyżej wymienionych inwestycji. 

Trudno zaakceptować te pozycje w budżecie, które ignorują istnienie pandemii. Nie 

dokonujemy w tym momencie oceny zasadności tych przedsięwzięć, lecz krytycznie 

oceniamy poparcie dla ich przeprowadzenia w okresie zagrożenia wirusem SARS COV-2. 
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Budżet zakłada, że odbędą się imprezy masowe, skupiające w jednym miejscu setki  

i dziesiątki tysięcy ludzi w sytuacji, gdy nie wiemy, kiedy zakończy się druga fala pandemii  

i czy nie grożą nam w przyszłym roku jej kolejne nawroty. Zarząd Województwa powinien 

poinformować opinię publiczną, że z tych ważnych względów imprezy się nie odbędą. 

Podobna uwaga odnosi się do planowanych licznych wyjazdów na misje handlowe, targi itp. 

Należy się spodziewać, że wystąpi konieczność zapewnienia dodatkowych środków  

na walkę z pandemią. Jeżeli udało by się, w trakcie przyszłego roku, całkowicie opanować 

wirusa, zawsze można rozważyć korektę budżetu. Reasumując, podstawowym 

mankamentem działania obecnego Zarządu Województwa jest to, że organ ten jest 

pochłonięty stałą walką z rządem. Odnoszę wrażenie, że poszczególni jego członkowie  

są w tę walkę zaangażowani bardzo emocjonalnie, unikając, bądź spowalniając współpracę 

z poszczególnymi resortami rządowymi. Zgodnie z konstytucją jesteśmy państwem 

unitarnym i nie da się rozwijać województwa bez współdziałania z państwem polskim. 

Obrazowym przykładem może być notatka służb prasowych województwa na temat sukcesu 

jakim jest uruchomienie połączenia kolejowego Kraków-Wrocław-Zielona Góra-Berlin.  

W rozesłanej do mediów notatce sugeruje się, że nowe połączenie jest zasługą Zarządu 

Województwa, a nie ma w niej ani słowa, że organizatorem i podmiotem finansującym jest 

Ministerstwo Infrastruktury, a operatorem, mówiąc potocznie, przewoźnikiem – państwowa 

spółka PKP INTERCITY. Uruchomienie nastąpiło dzięki porozumieniu Ministerstwa i PKP 

INTERCITY ze stosownymi władzami niemieckimi, o czym w notatce też nie ma wzmianki.  

A jak można inaczej? Dwa lata temu byłem świadkiem jak przedstawiciel województwa 

dolnośląskiego w randze dyrektora na konferencji w Berlinie dziękował publicznie 

przedstawicielowi Ministerstwa Infrastruktury za uruchomienie innego pociągu Berlin-Zielona 

Góra-Wrocław-Wiedeń-Budapeszt. Mogę o tym mówić, ponieważ wraz z członkami zespołu 

doradców przy Komisji Gospodarki Rady Miasta Zielona Góra przez lata zabiegaliśmy  

u różnych władz o to połączenie, jak się okazało z powodzeniem. Należy czynić starania, aby 

po ukończeniu za dwa lata budowy nowego mostu kolejowego w Kostrzynie nad Odrą, 

uruchomiono międzynarodowe połączenia PKP INTERCITY również przez Gorzów 

Wielkopolski. Brak możliwości skutecznego wpływu na działania Zarządu Województwa,  

w tym niewielkie możliwości kształtowania budżetu, związane z tym liczne ułomności tego 

dokumentu, powodują, że jako Klub Prawa i Sprawiedliwości, zagłosujemy przeciwko 

budżetowi. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę Pan Łukasz Mejza. 

 



31 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Bezpartyjni Samorządowcy Łukasz Mejza: Szanowna 

Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku, tegoroczne wystąpienie dotyczące proponowanego 

budżetu miało być w zupełnie innym brzmieniu, ale doniosłe wydarzenia z zeszłego tygodnia 

w znaczący sposób zmieniło akcenty. Zacznę od tego, że jako Klub Radnych Bezpartyjni 

Samorządowcy mamy swoje zastrzeżenia do budżetu. Szczególnie, jeżeli chodzi o sposób 

procedowania. Tutaj zwracamy uwagę już kolejny rok na brak dialogu i brak takiego 

słuchania tego, co mówią radni, szczególnie radni opozycyjni. Przypomnę, że wraz z moimi 

kolegami: Radnym Wacławem Maciuszonkiem i Radnym Sławomirem Kowalem, złożyliśmy 

aż 21 poprawek, 21 wniosków do budżetu, które były efektem szerokich konsultacji, 

wcześniej face to face, później konsultacji online z mieszkańcami województwa lubuskiego. 

Żadna z tych poprawek, żaden z tych wniosków nie został uwzględniony. Krytycznie 

podchodzimy też, jako klub radnych do wydatków na administrację, bo jesteśmy za tym  

i to pragnę wyraźnie podkreślić, aby wynagradzać pracowników urzędu marszałkowskiego, 

który każdego dnia w zaciszu swoich gabinetów ciężko pracują na sukces regionu i których 

to praca bardzo często ginie w odmętach PR-u Pani Marszałek Polak. Jesteśmy za tym, aby 

docenić ich pracę i sukcesy, a nie tworzyć nowe etaty dla kolegów czy sympatyków 

partyjnych. Chcemy, aby województwo lubuskie słynęło i skupiało się na profesjonalizmie, 

który jest silnikiem rozwoju, a nie tworzeniem zakładowego zagłębia kabaretowego. 

Wymontowano tym ruchem wszystkie bezpieczniki, które powstrzymują niezdrowe zapędy 

władzy i zrobiono to w myśl zasady: żegnaj rozumie, witaj partyjny emblemacie. Uważamy, 

że projekt budżetu jest niedostatecznie nasycony obywatelskością. Oczywiście pozytywnie 

odnosimy się do tych obywatelskich propozycji, które znalazły miejsce w budżecie, natomiast 

uważamy, że jest ich zdecydowanie za mało. Chcielibyśmy też zapytać, dlaczego  

w projekcie budżetu nie dostrzeżono seniorów i ich potrzeb. Wiemy, że szczególnie  

w naszym regionie jest ich coraz więcej. Szanowni Państwo, ja mam też przyjemność być  

w klubie ekspertów gospodarczych. Każdy z naszej trójki ma unikalne doświadczenie 

biznesowe i mocno razi każdego z nas, każdego z naszej trójki, brak wielu inwestycji  

z zakresu przedsiębiorczości i nowych technologii, czy chociażby tak bliskich całej naszej 

trójce inwestycji z zakresu odnawialnych źródeł energii. Szanowna Pani Przewodnicząca, 

Wysoki Sejmiku, ja tak przede wszystkim chcę podkreślić to, że my jako Klub Radnych 

Bezpartyjni Samorządowcy doskonale rozumiemy słowa, chyba już mogę teraz powiedzieć 

najwybitniejszego olimpijczyka w historii, Michaela Phelpsa, który powiedział, że drużyna nie 

jest sumą jednostek. Poprzez grę w drużynie i my doskonale zdajemy sobie z tego sprawę, 

można osiągnąć więcej, więc nawet, jeśli nam jako jednostkom ten budżet nie do końca się 

podoba i jeśli my jako jednostki mamy swoje zastrzeżenia, to na forum drużyny, rozumiejąc, 

że to województwo potrzebuje współpracy, niczym mały biznes potrzebuje zwolnienia z ZUS-
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u w 2020 r., podjęliśmy decyzję. Kilka dni temu, na koniec tego roku, podpisaliśmy 

historyczne i przełomowe dla regionu porozumienie i chcę wyraźnie podkreślić,  

że my jesteśmy klubem, który dotrzymuje słowa. I w kontekście tego budżetu, budżetu  

w szczególnym roku, w którym tak boleśnie doświadczył nas koronawirus, to bardzo istotny  

i doniosły fakt. Już teraz z pełną odpowiedzialnością możemy stwierdzić, że ten budżet 

będzie wymagał wiele modyfikacji w trakcie roku. I popieramy go, nie dlatego, że jest taki 

dobry, ale dlatego, że szanujemy wspólne ustalenia z naszymi samorządowymi przyjaciółmi 

z Klubów: Polskiego Stronnictwa Ludowego i Samorządowe Lubuskie. Popieramy również, 

bo rozumiemy, że rok 2020 i rok 2021 to lata, w których mocniej niż kiedykolwiek biją dzwony 

solidarności społecznej. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę Pan Sebastian Ciemnoczołowski. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma.Nowoczesna Koalicja Obywatelska 

Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Szanowni Państwo, pracujemy i będziemy 

głosować nad budżetem roku 2021, który będzie bardzo specyficznym nie tylko budżetem, 

ale i rokiem. Chyba takim rokiem, który ma więcej znaków zapytania niż pewników, także  

co do wskaźników związanych z dochodowością tego budżetu, ewentualnego jego deficytu. 

Oczywiście coś trzeba było w tym budżecie założyć i jakieś ramy różne określić. Sami 

Państwo widzicie, obecna doba w pandemii, coraz to nowe uregulowania, także podatkowe, 

zmuszają twórców budżetów tych niższego szczebla, średniego, jak i wyższego do pewnej 

elastyczności. W związku z tym powstał budżet, który w tej trudnej sytuacji odpowiada  

na te wyzwania, szczególnie w zakresie ochrony zdrowia, także inwestycji, które są 

kontynuowane z lat poprzednich jak budowa chociażby mostu w Milsku, czy inwestycji 

szpitalnych, ale także przygotowujemy się do kolejnej historycznej perspektywy finansowej, 

czyli nowego budżetu Unii Europejskiej, który w I kwartale będzie negocjowany przez Zarząd 

Województwa Lubuskiego i na następne lata. Będzie to bardzo podobny budżet jak  

w poprzedniej perspektywie, ale właśnie nacechowany tymi nowymi wyzwaniami, które  

są przed nami. Co do budżetu, budżet jest autorstwa Zarządu Województwa, który tworzy 

Koalicja Obywatelska, Polskie Stronnictwo Ludowe i Sojusz Lewicy Demokratycznej.  

To są te ugrupowania, które w 2018 r. wygrały wybory do Sejmiku Województwa 

Lubuskiego, które cieszą się mandatem społecznym i w imieniu swoich wyborców co roku 

prezentują swoje autorskie budżety na lata następne. Tak, także to stało się i w tym roku.  

Ta koalicja oddaje te wszystkie właśnie głosy, które zostały oddane na te ugrupowania. Jest 

to budżet, który składa się z głosów samorządowców i ich postulatów. Jest to budżet, który 
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składa się z propozycji Koalicji Obywatelskiej, Polskiego Stronnictwa Ludowego, Sojuszu 

Lewicy Demokratycznej w szczególności, dlatego, że te ugrupowania wzięły na siebie ciężar 

w związku z mandatem, jaki otrzymały od mieszkańców, żeby takie propozycje składać. Ale 

w związku z tym, że ten budżet jest także budżetem dialogu i otwartości na inne środowiska, 

zostały uwzględnione także postulaty i samorządowców, ale także innych klubów i także 

Radnych Województwa Lubuskiego. Niezmiernie cieszy fakt, ale także pokazuje jak pojemny 

jest ten budżet, jak odpowiada na te wyzwania różnych ugrupowań, fakt poparcia tego 

budżetu przez większość klubów Sejmiku Województwa Lubuskiego. Za co bardzo dziękuję, 

za tę odpowiedzialną postawę w trudnym dla nas okresie obecnego, a przede wszystkim, 

przyszłego roku. O budżecie bardzo szczegółowo powiedziała Pani Marszałek, wszystkie 

inwestycje, które zostały wymienione są odzwierciedleniem właśnie postulatów tej koalicji, 

która ten zarząd tworzy i jeszcze raz podkreślę, jest to Koalicja Obywatelska, Polskie 

Stronnictwo Ludowe i Sojusz Lewicy Demokratycznej. Nie jest to budżet jednej partii 

politycznej. Nie jest to budżet jednego środowiska. Jest to budżet tych ugrupowań, którym 

mieszkańcy powierzyli taki właśnie mandat. Klub Koalicji Obywatelskiej zagłosuje nad 

przyjęciem tego budżetu. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, przechodzimy do odczytania opinii komisji stałych Sejmiku 

Województwa Lubuskiego przez przewodniczących. I bardzo proszę o przedstawienie opinii 

Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Panią Przewodniczącą Annę Chinalską. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: 

Szanowni Państwo, Komisja Zdrowia Rodziny i Spraw Społecznych Sejmiku Województwa 

Lubuskiego na posiedzeniu w dniu 30 listopada 2020 roku zapoznała się z projektem 

uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok. W wyniku 

głosowania, przy 5 głosach „za”, 1 głosie „wstrzymującym” i braku głosów „przeciw”, 

zaopiniowała pozytywnie przedmiotowy projekt uchwały. Dziękuję.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą 

Panią Aleksandrę Mrozek.  
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Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: 

Komisja Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki w dniu 2 grudnia na posiedzeniu zaopiniowała 

pozytywnie projekt uchwały budżetowej: 4 głosami „za”, przy 2 głosach „wstrzymujących się”. 

Jednocześnie chcę dodać, że w tym samym dniu komisja złożyła wniosek do Zarządu 

Województwa o zwiększenie kwoty przeznaczonej na Nagrody Kulturalne Marszałka 

Województwa, nie otrzymaliśmy żadnej wiążącej odpowiedzi ani pozytywnej, ani negatywnej 

i myślę, że będzie to dzisiaj też okazja do tego, żeby taką odpowiedź usłyszeć, mam 

nadzieję pozytywną, bo rzeczywiście wysokość tych nagród naprawdę deprecjonuje samą 

nazwę nagrody – Nagroda Kulturalna Marszalka Województwa. Dziękuję.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Edwarda Fedko. 

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward 

Jan Fedko: Pani Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku, Szanowni Państwo, Komisja 

Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa na swym posiedzeniu przeanalizowała 

projekt budżetu i zaopiniowała pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę 

Przewodniczącego Pana Grzegorza Potęgę. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: 

Pani Przewodnicząca, Szanowni Radni, Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa 

spotkała się na posiedzeniu w dniu 2 grudnia i zapoznała się z projektem uchwały w sprawie 

uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok. W wyniku głosowania, przy  

4 głosach „za”, 1 głosie „wstrzymującym” i 2 głosach „przeciw”, pozytywnie zaopiniowała 

przedmiotowy projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego 

Pana Zbigniewa Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: 

Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego na posiedzeniu 

w dniu 3 grudnia zapoznała się z projektem budżetu województwa i stosunkiem głosów  

5 „za”, 1 głos „przeciw” i 1 „wstrzymujący się od głosowania”, pozytywnie zaopiniowała 

projekt uchwały budżetowej. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo dziękuję. 

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Pana Marka 

Cieślaka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja Budżetu  

i Finansów na posiedzeniu w dniu 3 grudnia 2020 roku pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok w wyniku 

głosowania, przy głosach: 6 „za”, braku głosów „wstrzymujących się” i 1 głosu „przeciw”. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, proszę o przedstawienie stanowiska Zarządu Województwa Lubuskiego 

do opinii komisji stałych. Proszę o ustosunkowanie się Pani Marszałek Elżbiety Anny Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. Zarząd 

Województwa nie wnosi autopoprawki do budżetu. Wnioski komisji będą rozpatrywane –  

te, które nie zostały uwzględnione w tym projekcie budżetu – w trakcie realizacji budżetu. 

Budżet jest elastyczny. To od tego w jaki sposób będą realizowane dochody, zależą wydatki. 

Nagrody Marszałka – wniosek komisji o zwiększenie 20 tys. zł, zostanie zrealizowany  

w ramach budżetu, który mamy w zakresie Infrastruktury Społecznej. Nie jest to kwota 

wymagająca autopoprawki. Chcę również – odpowiadając na wnioski klubów i komisji – 

wyjaśnić Państwu, że w zakresie promocji ta kwota 18 mln zł, o której mówiła Pani 

Przewodnicząca Klubu Samorządowe Lubuskie, uwzględnia również organizację lotów, które 
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są realizowane w ramach promocji poprzez organizację lotów i inne zdania, również 

Departamentu Przedsiębiorczości i Innowacji, projekty realizowane w ramach funduszy 

unijnych. Natomiast na promocję województwa w tym rozdziale jest tylko kwota 4 mln zł, 

którą bardzo dokładnie przedstawiłam. Jest wydatkowana na konkursy, inicjatywy 

młodzieżowe i konkursy na promocję województwa poprzez sport i poprzez kulturę,  

tj. 1,4 mln zł i faktycznie na organizację Święta Województwa – 400 tys. zł, na utrzymanie, 

organizację Lubuskiego Centrum Winiarstwa – 349 tys. zł i wymieniłam festiwale – ogółem 

ich organizacja wynosi 700 tys. zł. Odpowiadając również Panu Radnemu Łatwińskiemu, 

który przedstawiał opinię Prawa i Sprawiedliwości… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani Marszałek, 

ja bardzo przepraszam, te wszystkie informacje są bardzo ważne i one za chwilę mogą 

wybrzmieć w kolejnym punkcie, bo my jesteśmy w tej chwili przy punkcie „opinie komisji 

stałych”. Przy tych punktach nie było mowy też o tym i myślę, że w dyskusji Pani Marszałek 

może zabrać głos i odnieść się również do wypowiedzi Przewodniczących Klubów. Ja zatem 

stwierdzam, że Zarząd Województwa Lubuskiego nie zgłosił autopoprawek do projektu 

uchwały, a zatem przechodzimy do dyskusji i bardzo proszę o zgłoszenia. Otwieram 

dyskusję nad projektem uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok. Bardzo 

proszę o zgłoszenia. Bardzo proszę Pani Marszałek Elżbieta Anna Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. Zatem będę 

kontynuować wyjaśnienia  i odpowiedzi dotyczące również pytań i uwag dosyć precyzyjnie 

zgłoszonych w stanowiskach klubowych. Wracając do mojej wypowiedzi dotyczącej 

promocji, jest to kwota 4 mln zł. Oczywiście te imprezy masowe, które zostały zaplanowane 

– o co pytał Pan Radny Kazimierz Łatwiński – odbędą się wtedy, jeżeli będzie to możliwe.  

W tym roku, gdy odwoływaliśmy kolejne imprezy masowe z powodu lockdown’u oraz 

obostrzeń, środki te były przekierowywane na walkę z pandemią. I mam taką nadzieję,  

że rzeczywistość 2021 r. będzie dla nas lepsza, mocno w to wierzę, dlatego zaplanowaliśmy 

normalność, normalne życie, już tęsknimy do tej normalności, ale oczywiście w warunkach 

możliwych do ich realizacji. Jeżeli to będzie niemożliwe, środki będą przekierowane  

na inwestycje, na istotne zadania, które nie mogły znaleźć się w budżecie, czy też na pomoc 

dla instytucji, bo też również w tym roku wspieraliśmy nasze instytucje kultury z powodu 

utraconych dochodów. Również szpitale uzyskały pożyczki na utrzymanie miejsc pracy i też 

w przyszłym roku, jeżeli będziemy w dalszym ciągu mierzyć się z pandemią, to oczywiście 

zapewniam – nie będą wydatkowane środki na imprezy masowe, będą przekierowane  

na inne potrzeby. Zarząd Województwa zapewnia, że budżet jest jawny i w tej 
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szczegółowości, o jaką Państwo pytacie, znajduje się na BIP-ie. Natomiast dzisiaj w wersji 

takiej skrótowej Państwu przedstawiłam, ponieważ jest to księga potężna. Nie zamierzamy, 

nigdy nie było naszym takim zamiarem, żeby cokolwiek ukrywać w tym budżecie.  

W szczegółach na wszystkich komisjach omawialiśmy również wydatki zaplanowane  

na infrastrukturę sportową i to –  odpowiadając na pytania i opinie Klubu Samorządowe 

Lubuskie – chcę Państwu jeszcze raz precyzyjnie wyjaśnić, że na infrastrukturę sportową 

przeznaczamy 1 mln zł na kontynuację inwestycji w Słubicach – budowa hali sportowej. 

Również w Żarach 1 mln zł – na halę sportową. I to są jak gdyby nasze zobowiązania,  

o których już wcześniej mówiliśmy, które zostały wcześniej przyjęte i chcemy się z nich  

po prostu rozliczyć, wywiązać. Nowe zadanie, które wprowadziło dyskusję na temat 

finansowania w ogóle i transparentności finansowania – tak to odbieram też tę uwagę Pani 

Przewodniczącej – to jest budowa hali widowiskowo-sportowej w Gorzowie Wielkopolskim. 

Zarząd Województwa nie miał jednak żadnych wątpliwości, żeby wesprzeć tę inwestycję nie 

tylko w przyszłorocznym budżecie, również w kolejnych latach, łącznie na kwotę 6 mln zł, 

ponieważ jest to zadanie wpisane do Strategii Rozwoju Województwa, które niestety nie było 

do tej pory zrealizowane. Nie było też takiego wniosku z Gorzowa i gotowości do poniesienia 

olbrzymich nakładów, bo nasz udział jest cząstkowy. Przypomnę, że w Strategii 

Województwa mamy zadanie – w tej obowiązującej – „Poprawa infrastruktury sportowej  

w Gorzowie Wielkopolskim”. I mamy też zadanie wpisane: „Rozwój i modernizacja bazy 

sportowej w Drzonkowie”. I na ten cel w Drzonkowie wydaliśmy grubo ponad 60 mln zł, 

natomiast w Gorzowie nie finansowaliśmy bazy sportowej. I uważaliśmy, że skoro przyszedł 

taki moment, że Gorzów jest gotowy i uzyskał też duże wsparcie z budżetu państwa, 

chcieliśmy się w ten przynajmniej sposób wywiązać, skoro tu, na południu, w Drzonkowie 

naprawdę zainwestowaliśmy bardzo duże pieniądze. Więc to jest taka dbałość o ten 

zrównoważony rozwój. No i tak jest to symboliczne, uważam, w stosunku do wielkich 

nakładów poniesionych tutaj w Drzonkowie na poprawę infrastruktury sportowej. Także 

mówię otwartym tekstem jak jest. Samorządowe Lubuskie nie miało uwag do takiej formy 

przyznawania dotacji gminom, gdy wspieraliśmy w tym roku Zbąszynek kwotą 1 mln zł. 

Chcemy od przyszłego roku, żeby to odbywało się w ramach programu wsparcia 

infrastruktury sportowej. Taki program Zarząd przyjął, proszę Państwa i zaczynamy od tej 

kwoty 1 mln zł. 50% z naszego budżetu, 50% z budżetu gminy. Na dzisiaj tylko nas  

na tą kwotę stać. Jeżeli chodzi o pozostałe wnioski, proszę Państwa, staraliśmy się jak 

najwięcej wniosków przyjąć do realizacji i czerpiemy z Państwa inwencji, ponieważ  

to oczywiście, co jest możliwe do sfinansowania w ramach naszych skromnych możliwości, 

bo przypomnę, że budżet Zielonej Góry czy Gorzowa jest dwukrotnie większy.  

To są miliardowe budżety. My mamy pół miliona w naszym budżecie. Klub Samorządowe 
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Lubuskie zwracał się o sfinansowanie i przyjęcie porozumienia na budowę obwodnicy 

Trzciela. I chcę powiedzieć, że Zarząd Województwa to porozumienie zaakceptował,  

w tegorocznym budżecie przyjął kwotę 2 mln zł i w przyszłym budżecie 2021 również 

zapewnił realizację wniosku Państwa Klubu też kwotą 2 mln zł na kolejne lata, 

proporcjonalnie do harmonogramu realizacji inwestycji. Także ogółem jest to wniosek 

Państwa Klubu na kwotę 14 mln zł wkładu z naszego budżetu w perspektywie do 2023 roku. 

Nie mogłam o tym mówić referując budżet, ponieważ możemy tylko przedstawiać wydatki 

roczne, a pomoc dla gminy musi być co roku uwzględniana w budżecie, nie może być 

wpisana do WPF-u. Chciałabym też podziękować Panu Radnemu Kazimierzowi 

Łatwińskiemu. Jestem naprawdę pod wrażeniem szczegółowości i znajomości Pana  

na temat infrastruktury kolejowej i drogowej. I poproszę mojego kolegę Marcina 

Jabłońskiego, żeby w takich szczegółach mógł się też odnieść jak i też Członkowie Zarządu 

w obszarach, za które odpowiadają. Ja chcę tylko powiedzieć, że umowa jest dosyć 

szczegółowa z Przewozami Regionalnymi. My zaprosiliśmy też Pana Prezesa Przewozów 

Regionalnych na posiedzenie Zarządu. Uczestniczył zdalnie w tym posiedzeniu. Nam bardzo 

szczegółowo wyjaśnił jakie będą realizowane inwestycje, gdzie będziemy mogli w wyniku 

modernizacji kolejnych odcinków dróg kolejowych uruchomić dodatkowe połączenia 

kolejowe. Niemniej jednak jest to umowa na 10 lat, więc ja tak szczegółowo dzisiaj nie będę 

Państwu zabierała czasu, ale muszę powiedzieć – zamykając moją odpowiedź w jednym 

haśle – „Kolej na kolej” bardzo pasuje do naszego budżetu na przyszłe 10 lat w tym 

obszarze. Jeżeli chodzi o skierowanie środków na walkę z pandemią, to może Panu 

umknęło, ale ja przedstawiłam, że będziemy kontynuować projekt: „Lubuskie kontra wirus”  

i w przyszłym roku na ten cel mamy w budżecie 3,6 mln zł. Chcę też podkreślić, że Lubuskie 

w tym roku poniosło tak olbrzymie wydatki na walkę z pandemią – 180 mln zł, bezpośrednio 

na walkę z pandemią w jednostkach ochrony zdrowia. I to jest razem oczywiście  

z funduszami europejskimi, które przekierowaliśmy na tę walkę, potem dokładaliśmy. 

Najpierw było 50 mln zł, 6 dodatkowe, ale też nasze własne środki z naszego budżetu, też 

zostały skierowane. Ponad 9 mln zł w pierwszej fazie, a pod koniec roku 30 mln zł  

na przyspieszenie dokończenia Centrum Matki i Dziecka i Oddziału Intensywnej Terapii  

w Gorzowie, więc myślę, że jesteśmy tutaj, jako region lubuski, naprawdę bardzo mocno 

zaangażowani w walkę z pandemią, zarówno w zakup środków ochrony osobistej, sprzętu 

ratującego życie, ale też wykonywanie izolacji, śluz i przygotowanie szpitali, białych, tak, 

żebyśmy nie tylko skupiali się – na co Państwo zwracaliście uwagę – nie tylko na walce  

z pandemią, ale również umożliwili leczenie, normalne leczenie i dostępność dla wszystkich 

pacjentów. Pan Radny Mejza zwrócił uwagę, że brakuje mu wydatków tutaj dla seniorów  

i zbyt mały budżet obywatelski. Akurat budżet obywatelski i budżet dla seniorów 
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przedstawiłam w całości i wcale on nie jest mały, ponieważ te nasze inicjatywy obywatelskie 

dla młodych, dla seniorów, dla gmin właśnie te 6 mln zł po raz pierwszy w budżecie, to jest 

ponad 15 mln zł ogółem. Jak na nasze wydatki 540 mln zł, to jest naprawdę pokaźna kwota. 

Ten budżet obywatelski naprawdę w dużej szczegółowości Państwu pokazywałam, 

ponieważ to wszystkich interesuje, bo w tych konkursach mogą startować stowarzyszenia, 

organizacje pozarządowe. Dla seniorów, oprócz budżetu na granty małe, przeznaczamy 

dodatkowo 1 mln zł na szczepienia przeciwko grypie. Także trudno jest mi się zgodzić,  

że pomijamy akurat tę grupę, do której specjalnie adresujemy specjalne środki finansowe. 

Wiem, że oczekiwanie gmin jest znacznie większe, bo też się spotykałam, gdy tworzyliśmy 

Lubuską Radę Samorządową, zarówno z Zrzeszeniem Wójtów i Burmistrzów, jak  

i z Konwentem Starostów, z Prezydentami Zielonej Góry i Gorzowa, i faktycznie uważali,  

że spora część gmin będzie miała duże problemy finansowe. Gminy w przyszłym roku utracą 

w Polsce dochody na poziomie 1 mld 400 mln zł, a dużo gmin już dzisiaj ma takie rokowania, 

że straci płynność finansową, więc może być to naprawdę bardzo trudny rok. Chcę jednak 

Państwa zapewnić, że biorąc pod uwagę właśnie nadchodzący kryzys gospodarczy, 

ostrożnie planujemy wydatki. Niemniej jednak gminy mogą czerpać przede wszystkim  

z Regionalnego Programu Operacyjnego. Na ten cel tylko w tej perspektywie popłynęło  

do regionu lubuskiego – głównie do gmin, ale też do przedsiębiorców, do organizacji 

pozarządowych – 4 mld zł. I przede wszystkim do tego budżetu mogą aplikować o bardzo 

ważne inwestycje i przedsięwzięcia, które są niesłychanie potrzebne w naszych małych 

ojczyznach. Dziękuję Państwu za te wszystkie uwagi, ponieważ Zarząd Województwa 

bardzo poważnie potraktował wszystkie Państwa wnioski i propozycje. My analizowaliśmy  

po kolei, naprawdę każdy Klub, wszystko, co do Zarządu wpłynęło. Pracowaliśmy z należytą 

starannością nad budżetem w ciągu tygodnia czasu. Złożyliśmy ten budżet w terminie z taką 

nadzieją, że będzie dzisiaj przyjęty. Dziękuję tym Klubom, które deklarują poparcie budżetu. 

Ze swojej strony również zapewniam o otwartości i też elastycznym takim podejściu,  

bo doskonale Państwo przecież wiecie i obserwujecie, że praktycznie na każdej sesji  

są zmiany do budżetu. Mamy jeszcze rezerwę na możliwość zaciągnięcia większego kredytu 

na wydatki inwestycyjne, z czego zamierzamy skorzystać, gdy tylko będzie decyzja  

o rozpatrzeniu naszych wniosków do Krajowego Budżetu Odbudowy. Bardzo dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę, Pani Helena Hatka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Pani Przewodnicząca, Szanowni 

Państwo, dosyć dokładnie przeanalizowałam projekt budżetu. Uważam, że ten projekt jest 
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bardzo optymistyczny. Budżet ten zakłada, że w przyszłym roku normlanie będziemy mogli 

organizować różne imprezy promocyjne – nota bene na promocję ogólnie rzecz ujmując,  

ja policzyłam, że zaplanowaliśmy 28 mln zł, w poszczególnych działach takie pozycje  

są zaplanowane. I założyliśmy, że będziemy po prostu w przyszłym roku normlanie 

funkcjonowali, ale zapomnieliśmy o jednej grupie, która ucierpi, już cierpi z powodu 

konsekwencji, jakie przynosi epidemia. Zapomnieliśmy o naszych obietnicach, a właściwie  

o obietnicach Zarządu większego wsparcia małych przedsiębiorców, innych przedsiębiorców 

większych firm. Mam na myśli przeznaczenie dodatkowych środków w kwocie 20 mln zł  

na dofinansowanie konkursu „Lubuskie bony wsparcia”. Szukałam w budżecie pozycji, która 

by pozwalała Zarządowi Województwa zwiększyć finansowanie wsparcia dla 

przedsiębiorców. Nie udało mi się znaleźć, może nie mam umiejętności tutaj. Mam nadzieję, 

że Pani Marszałek wskaże mi, gdzie w budżecie zaplanowaliśmy pomoc dla 

przedsiębiorców, którzy szczególnie duże mają problemy finansowe – mam na myśli branżę 

hotelarską, branżę turystyczną, restauracje, dużo jest takich firm. A dlaczego o tym mówię? 

Dlatego, że rozstrzygnięty już został konkurs i proszę sobie wyobrazić, że nasza decyzja 

Zarządu o dodatkowym naborze do konkursu „Lubuskie bony wsparcia” spowodowała,  

że lista firm, które ubiegają się o to wsparcie jest bardzo długa. I co jest interesujące – na tej 

liście, w tej edycji, gdzie nie brakuje pieniędzy, większość otrzymają firmy, które złożyły 

swoje wnioski w drugiej edycji, czyli firmy, które były operatywne, które były dobrze 

przygotowane – większość tych firm nie otrzyma wsparcia. Ale co jest istotne? Ja sama się 

bardzo źle czuję w tej sytuacji, bo uwierzyłam Pani Marszałek, Zarządowi, gdy w czasie sesji 

nadzwyczajnej obiecywaliśmy przedsiębiorcom, którzy mieli prawo protestować – mam  

na myśli tych, którzy w terminie złożyli wnioski do tego konkursu – obiecywaliście Państwo, 

że będzie dodatkowych 30 mln zł. I pytam się Pani Marszałek, Zarządu, czy takowe 

pieniądze są zaplanowane w budżecie na rok 2021? W tej sprawie złożyłam interpelację. 

Również drugą interpelację w sprawie wyników tych konkursów, które zostały ogłoszone. 

Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę, Pani Anna Chinalska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Szanowna Pani Przewodnicząca, 

Pani Marszałek, Wysoka Rado, Szanowni Państwo, nie sposób – mówiąc o budżecie 

Województwa Lubuskiego – nie mówić tutaj o budżecie państwa, bo oba te budżety –  

i województwa lubuskiego i budżet państwa – w wielu punktach się mogą łączyć i dzięki 

temu też po prostu można zrobić więcej. Widzimy tutaj – mogę przypomnieć tą ostatnią 
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współpracę właśnie Pani Marszałek z Panem Wojewodą i powiedzmy szpital, który został 

przygotowany i otwarty, ten szpital covidowy. I o czym tu zamierzam mówić? Otóż bardzo 

chciałabym, żeby też z budżetu państwa więcej środków spłynęło do naszego województwa, 

bo jak wiemy spośród wszystkich województw otrzymujemy z tego „tortu państwowego” 

najmniej. I chciałabym tutaj wspomnieć o takiej inwestycji, która niestety nie została ujęta,  

a mianowicie w krajowym planie „Mosty Plus” nie został ujęty most w Połęcku, czyli ten most, 

o który Zarząd Województwa zabiegał i do 2022 roku miała być wykonana dokumentacja.  

To jest most na drodze 138 w powiecie krośnieńskim. Dlaczego on jest tak ważny? Bo to jest 

most bardzo ważny zarówno dla Gminy Maszewo, ale i też dla Gubina i okolic Gubina,  

bo można dojechać do A2. I też to jest most bardzo ważny dla Krosna, bo cóż się dzieje? 

Niestety, słyszymy prace z projektowaniem obwodnicy się przedłużają, nie wiemy kiedy 

będzie koniec. Teraz jeszcze – o zgrozo – w Krośnie wymyślono, właściwie władze już tutaj 

państwowe wymyśliły, że będzie podnoszony most zabytkowy, jedyny most tutaj, w naszym 

powiecie, na Odrze. Most, który ma być podniesiony ok. chyba 1,3 m, a koszt tej inwestycji, 

podniesienie tego mostu to będzie ok. 72 mln zł. I znowu Krosno będzie zakorkowane i nie 

wiem jaki jest sens tej inwestycji. I teraz, proszę Państwa, bardzo się cieszę, że powstają 

nowe mosty, czyli most w Pomorsku jest w planie. Oczywiście, nie ma naszego mostu  

w Połęcku, ale bardzo dobrze, że nowe mosty powstają, ale tam, w tej części na Odrze 

mosty będą co 20 km, czyli na F3 jest most, most w Pomorsku, most w Milsku. Natomiast  

z Krosna Odrzańskiego trzeba – żeby przejechać przez Odrę – pojechać do Słubic na most 

albo trzeba przejechać gdzieś w okolicach Sulechowa. Czyli nam most jest niezbędny.  

I te kolejne decyzje Państwa niestety oddalają to nasze połączenie i uważam, że jest  

to niesprawiedliwe, jako Radna Województwa Lubuskiego, mieszkanka prowincji, widzę  

tu jawną niesprawiedliwość. Wszyscy mają na ustach zrównoważony rozwój, ale tutaj tego 

zrównoważonego rozwoju nie widać tym bardziej, że posłowie z PiS zapewniali Pana Wójta 

Gminy Maszewo, że ten most na pewno znajdzie się w planach „Mosty Plus” Pana Premiera. 

Pamiętajmy, że mosty łączą, a mury dzielą. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo dziękuję. 

O głos prosi Pan Marek Surmacz, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Witam Państwa, dzień dobry. 

Proszę Państwa, ja bym chciał zwrócić uwagę na to, co pozostaje w cieniu prac 

budżetowych, a o czym Pani Marszałek nie powiedziała szerzej ani też w dyskusji się nie 

ujawniło jeszcze. Chodzi o stan zadłużenia województwa i naszych finansów w kolejnych 

latach. Zwracam uwagę, że w 2021 roku ten stan zobowiązań wyniesie ponad 31 mln zł  
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i w kolejnych latach 30, wokół 30-stu, aż do 2026 czy do 2025 roku, blisko 30 mln zł.  

I zaciągamy kolejne zobowiązania, które trzeba będzie spłacać w przyszłości. Wprawdzie 

dopuszczalnych progów oczywiście nie przekraczamy i one są bezpieczne, ale bezpieczne 

są w spokojnych czasach. Ale tych czasów spokojnych nie mamy i tak, jak sygnalizuje Pani 

Marszałek, spodziewana jest jakaś forma kryzysu ewentualnie gospodarczego. W jakiej skali 

– tego nie jesteśmy w stanie przewidzieć, tak jak nie byliśmy w stanie przewidzieć w ogóle 

tego wszystkiego, co w otoczeniu pandemii dzisiaj się dzieje. I w tym kontekście przez 

pewien czas usiłowałem znaleźć dostęp do Regulaminu Organizacyjnego Urzędu 

Marszałkowskiego, by w szczegółach ewentualnie dowiedzieć się o strukturze zatrudnienia, 

bowiem pół miliardowy budżet, jakim dysponuje Województwo Lubuskie i nad którym  

my dyskutujemy na bieżąco, to jest połowa tego, czym dysponują największe miasta  

w naszym województwie, a Zielona Góra jeszcze więcej. I odnosząc się do skali 

zatrudnienia, biorąc proporcje, to rzeczywiście to zatrudnienie w Urzędzie Marszałkowskim 

jest gigantyczne, można powiedzieć, na potrzeby, z którymi parają się i które obsługują 

finansowo i rzeczowo inne samorządy w województwie, z pewnością w podobnie 

rozbudowanej strukturze zadaniowej, bo i programy z Unii Europejskiej i mnogość zadań 

inwestycyjnych, mnogość zadań społecznych, także obsługa zobowiązań przyszłych.  

I chciałbym zapytać Panią Marszałek czy pod tym kątem w ogóle jest jakaś refleksja? Czy 

wobec tego, że w ostatnim czasie namnożyło się różnych stanowisk kierowniczych  

w Urzędzie Marszałkowskim – z nazwy, jak dostrzegłem w przypadku niektórych osób, tylko 

formalnie, prawdopodobnie tylko po to, żeby odpowiednio wysoko zaszeregować tych 

pracowników i płacić po koneksjach politycznych wysokie wynagrodzenia, bo gdyby pytać  

o zakres czynności, to te zakresy się zdecydowanie pomiędzy faktycznymi czynnościami 

służbowymi, które te osoby wykonują, się rozjeżdża. Czy jest jakaś refleksja w ogóle nad 

tym, że przyjdzie czas zaciskania pasa, przyjdzie czas spłacania ogromnych zobowiązań  

za zaciągane wcześniej pożyczki na potrzeby różne, także inwestycyjne – tego nie 

kwestionuję, że takie potrzeby były. Ale jest czas odpowiedzialności za najbliższe nie tylko  

3 lata – do najbliższych wyborów samorządowych – ale tak, jak wskazuje tu stan finansów  

w tej informacji finansowej, mamy ten czas liczony do 2033 roku, czyli najbliższe 12 lat. I ten 

łączny stan zobowiązań to jest 330 mln zł, rozłożone oczywiście proporcjonalnie  

na te najbliższe 12 lat. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę, Pani Aleksandra Mrozek. 
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Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo,  

w wystąpieniach klubowych, w wypowiedziach dotyczących budżetu, do prezentacji budżetu 

przez Panią Marszałek, w jakiś taki niewidzialny sposób przemknęła turystyka. Bo tak 

naprawdę to ona jest i niewidzialna w Województwie Lubuskim, w Urzędzie Marszałkowskim. 

I to nie tylko dlatego, że ona nie ma właściwego miejsca nawet w strukturze organizacyjnej 

tegoż urzędu, ale i środki przeznaczone na realizację zadań, na wykorzystanie tego 

potencjału, na jego wzmocnienie są tak marne i tak nic nieznaczące, że rok 2021, który jest 

przed nami, w stosunku do 2020, który mija, to w budżecie zapisano zaledwie niecałe 60% 

stanu poprzedniego. Było niewiele, jest jeszcze mniej. Wynika to z czego? Z tego, że rok 

temu za 0,5 mln zł realizowany był projekt „Promocja sektora turystycznego”. No cóż, 

efektów tego nie sprawdzimy, bo pandemia to przekreśliła. To, co jest kontynuowane, ale 

trudno to przyporządkować turystyce to to, że dalej zapisane są pieniądze na to, co złośliwie 

nazywamy „Lubuskie travel”, bo jak się to ma do przełożenia na ewentualne 

zaprezentowanie potencjału turystycznego, kierunek Dubaj? W mojej ocenie – żaden.  

A 1,1 mln zł ta impreza będzie nas kosztować. Chciałabym być bardzo wielką optymistką, ale 

nie wierzę, że Arabowie będą u nas spędzać wypoczynek, spędzać urlop. Nie pociesza mnie 

to, że w budżecie województwa znalazło się 500 tys. zł na tzw. „Lubuską bazę turystyczną”. 

Ja miałam przyjemność odnieść się do tego programu. Otóż uważam, że dopóki  

my, w województwie, nie postawimy na wizerunkowe produkty turystyczne, dopóki my nie 

wzmocnimy gmin o największym potencjale albo charakterze turystycznym, to te 500 tys. zł 

to będzie próba dania wszystkim wszystkiego, a tak naprawdę nic. Wolałabym, żeby  

te 500 tys. zł wsparło Fundusz Inicjatyw Samorządowych, bo być może wtedy te dzielone 

środki właśnie pozwoliłyby na wyeksponowanie tego, co w lubuskim z turystyką się kojarzy,  

a na pewno wzmocniłoby tę kwotę, bo proszę Państwa, o Lubuskich Inicjatywach 

Samorządowych dziś mówili prawie wszyscy – raptem kwota 6 mln zł. Jeżeli podzielimy  

to przez populację milionową, to my mamy do dyspozycji w tej Lubuskiej Radzie 

Samorządowej 6 zł na mieszkańca. Dołóżmy jeszcze te 0,5 mln zł – będzie 6,50 zł. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę, Pan Łukasz Mejza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowni Państwo, ja tak króciutko 

tylko. Słuchając Pani Marszałek chciałem tak zupełnie prywatnie zapytać: Pani Marszałek, 

czy Pani ma jakieś włoskie pochodzenie? Bo słuchając Pani wystąpienia widziałem 

olbrzymią wprawę w nawijaniu makaronu na uszy. My oczywiście, jako Klub Bezpartyjni 

Samorządowcy, powiedzieliśmy, że poprzemy ten budżet, ale też nie mogę słuchać 
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chociażby tego, że Zarząd Województwa z należytą starannością przyjrzał się wnioskom 

radnych. Ja przypomnę, że złożyliśmy w imieniu mieszkańców 21 wniosków. Żaden  

z nich nie został przyjęty, Pani Marszałek, żaden z nich. A co do „należytej staranności”,  

to do dzisiaj nawet, jako szef Klubu, nie otrzymałem jednej, spójnej odpowiedzi, w której 

chociażby było odniesienie się do każdej z tych propozycji. Otrzymałem tylko od niektórych 

departamentów. A proszę zobaczyć ile czasu minęło od tego 10 października. Więc nie 

mówmy o „należytej staranności”. Owszem, powiedzieliśmy, że pod pewnymi warunkami, 

jako Klub Bezpartyjni Samorządowcy, poprzemy ten budżet, ale bardzo proszę – nie 

pudrujmy rzeczywistości i nie wprowadzajmy opinii publicznej w błąd, bo Zarząd 

Województwa nie potraktował z żadną starannością – nie mówiąc już o należytej – tych 

propozycji, które złożyliśmy w imieniu mieszkańców. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę, Pan Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Szanowna Pani Przewodnicząca, 

Pani Marszałek, Wysoki Sejmiku, Szanowni Państwo, chciałbym też się odnieść  

do wypowiedzi Pani Marszałek w kontekście kierowanych środków na przedsięwzięcia 

ważne z punktu widzenia rozwoju regionu, ale też ważne z punktu widzenia rozwoju 

lokalnych samorządów. Otóż nieprawdą jest, że Zbąszynek dostał 1 mln zł na 

dofinansowanie hali sportowej, która – zaznaczam – w tym roku została oddana do użytku. 

Kosztowała 15 mln zł, a więc udział Samorządu Województwa to jest 4,6%. Jak pamiętacie 

Państwo – a szczególnie koledzy z Klubu Koalicji – rozmawialiśmy na ten temat podczas 

tworzenia pewnego precedensu związanego z dofinansowywaniem zadań nie będących 

zadaniem własnym Samorządu Województwa. To było na początku roku, kiedy kwotą  

500 tys. zł dofinansowaliśmy szpital powiatowy w Krośnie Odrzańskim, zapewne na zakup 

potrzebnego sprzętu dla tego szpitala. Ale pamiętać należy, że tych szpitali powiatowych  

w województwie mamy wiele więcej. Tylko w moim okręgu wyborczym – a więc Słubice, 

Świebodzin, Sulęcin, Międzyrzecz – jest ich 5. Więc powinniśmy, jeśli jest takowa potrzeba, 

wspierać systemowo tego typu placówki, a nie uznaniowo – o tym mówiliśmy, że skończmy  

z tymi precedensami dotyczącymi chociażby budowy hali sportowej w Słubicach. Jeśli ona 

została rozpoczęta – ja nie wiem, to już chyba będzie trzecie albo czwarte dofinansowanie – 

to skończmy tę halę, ale nowe inwestycje rozpoczynajmy na innych zasadach. Tak 

nawiasem mówiąc, to ja nie bardzo wiem czy tę halę w Słubicach – zapewne też bardzo 

potrzebną – to buduje powiat słubicki czy buduje Samorząd Województwa Lubuskiego  

i chciałbym usłyszeć informację ile łącznie dotacji przekazaliśmy z budżetu Samorządu 
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Województwa na tę inwestycję i jakimi kosztami, jakimi kwotami ta inwestycja się zakończy. 

Ja myślę, że nie ma sensu dyskutowanie o ważności takich przedsięwzięć jak budowa 

obwodnicy Trzciela, łącząca węzeł autostradowy A2 z drogą krajową 98, czy też wsparcie  

na poprawę dostępności komunikacyjnej na terenie miasta Świebodzina, gdzie budowana 

jest największa baza logistyczna w naszym regionie. To są fakty oczywiste i tam wsparcie 

jest jak najbardziej potrzebne ze względu na potrzebę szybkiego rozwoju regionu,  

a niewątpliwie tego typu inwestycje taki rozwój będą gwarantowały. Państwo znacie 

doskonale historię obwodnicy Trzciela. To jest historia prawie 10-letnia i dobrze się stało, że 

kończy się takim finałem –  podpisaną umową, że ze środków Funduszu Dróg 

Samorządowych na połowę tego zadania, więc ok. 15 mln zł, środki zostały przekazane  

z budżetu państwa. Nasze wsparcie jest w 80% do pozostałego udziału. Także myślę,  

że warto wiedzieć, że to nie jest tak, jak tutaj Państwo przedstawiacie, że trzeba pewien etap 

zamknąć, a rozpoczynać nowe zadania na zasadzie bardzo czytelnych spraw. Ja jestem 

przekonany, że zarówno hala sportowa w Żarach jest potrzebna, przecież ogromne 

osiągnięcie zapaśników z Żar, Marka Cieślaka osobiście jako trenera, czy też potrzeba 

budowy hali widowiskowo-sportowej w Gorzowie – jak najbardziej tak. Tylko, że korzystajmy 

na równych zasadach, bynajmniej w stosunku do inwestycji, które w tej chwili nie są jeszcze 

rozpoczęte, są planowane. Na pewno będziemy je wspierać, tylko na bardzo jasnych  

i czytelnych zasadach. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę, Pani Beata Kulczycka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Szanowni Państwo, już 

dużo zostało powiedziane. Ja dokonam swoistego takiego małego bilansu słabych i tak 

naprawdę mocnych stron budżetu województwa, przesądzając mój głos w tej sprawie. O ile 

uważam, że dobre strony naszego budżetu to przede wszystkim konsekwencja i kontynuacja 

w realizacji działań inwestycyjnych – mówię tutaj o instytucjach kultury, o drogach 

wojewódzkich, o projekcie Lubuskie e-Zdrowie, e-Urząd. Podobnie jak uważam, że budżet 

jest ostrożny i nieryzykowny w finansowaniu nowych wyzwań inwestycyjnych. Mamy tutaj 

nowe wyzwania w postaci Parku Technologii Kosmicznych, Centrum Usług Wspólnych,  

co cieszy wszystkich. Również dobrą stroną budżetu jest to, że kończy się wydatkowanie 

środków z obecnej perspektywy, co świadczy o dobrym postępie realizacji zadań, ale tak 

naprawdę uważam, że w przyszłości grozi zapaścią budżetową przy braku tak naprawdę 

szybkiego uruchomienia środków z Programu Odbudowy, czy chociażby z Funduszu 

Spójności. Nakłady na wykluczenie komunikacyjne i teleinformatyczne – 55% – cieszą, ale   
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z drugiej strony uważam to za finansowanie zbyt kosztowne, co w przyszłości wymusi 

konieczność zmiany całego systemu finansowania tego całego obszaru. Uważam,  

że optymistycznie przyjęto w budżecie dochody z PIT-u i z CIT-u na poziomie 

porównywalnym z rokiem ubiegłym 143 mln zł, ale jesteśmy w dobie kryzysu 

gospodarczego, w dobie nowych wyliczeń podatku estońskiego ze zwłoką płatności podatku 

CIT, więc uważam to za bardzo optymistyczny akcent. Nadal mamy duże i konsekwentne 

wydatki na ochronę zdrowia – to cieszy, jak również te na sferę społeczną. Ale nie 

omieszkam również skrytykować budżet. Najbardziej razi mnie forma procedowania budżetu 

pod kątem chociażby przekazu medialnego. Szanowni Państwo, najpierw była deklaracja 

publiczna zapewnienia długotrwałej pomocy finansowej dla hali sportowej w Gorzowie, nie 

mającej totalnie formalnego umocowania ani we wniosku do projektu ani w uchwale Sejmiku 

Województwa. Dla mnie nastąpiło tu przekroczenie w ogóle uprawnień radnych i klubów, 

nielicujące z powagą instytucji Sejmiku i poszanowania dobrych obyczajów, bo tak być nie 

może, że najpierw mówimy, a później głosujemy. Uważam oczywiście, że zbyt niskie mamy 

nakłady finansowe na rezerwę celową, przeznaczone na Fundusz Inicjatyw Samorządowych. 

Te 6 mln zł tu już niejednokrotnie wybrzmiało, ale one nie uwzględniają potrzeb gmin  

i nie dają szans, tak naprawdę, na stymulowanie tego rozwoju gospodarczego w dobie 

kryzysu gospodarczego. Szanowni Państwo, była duża mowa, dużo było głosów na temat 

bazy sportowej. Ja zwracam uwagę na proporcje. Jest tak naprawdę 4 mln zł w rezerwie 

celowej na bazę sportową dla dużych miast i raptem 1 mln zł, tak naprawdę na bazę 

sportową dla pozostałych gmin, a wśród tych gmin są również małe i średnie miasta, nie 

tylko obszary wiejskie. To dla mnie – z punktu widzenia tego zrównoważonego rozwoju,  

o którym się mówi – jest pewną niepoważną zasadą. Chciałabym powiedzieć, że przesadne 

są, mało czytelne, niegospodarne, nieskwantyfikowane, wręcz uważam za nonszalanckie 

wydatki na promocję. Nawet jeżeli w tej grupie 18 mln zł niektóre są tu dookreślone,  

to uważam, że propaganda, często sponsorowana, uprawiana przez Lubuskie Centrum 

Informacyjne za prawie milion zł, w tym budżecie roku następnego jest tu przesadzona. 

Uważam również, że niewspółmierne są korzyści z tych misji gospodarczych. Nawet, jeżeli 

one by się miały nie odbyć, to Szanowni Państwo, misja gospodarcza: Hiszpania, Kanada, 

Węgry, Szwajcaria, Rumunia, Dubaj w okresie spowolnienia kryzysu gospodarczego jest tak 

naprawdę niepoważna. To, że jest brak stałego i systemowego finansowania działań 

proekologicznych – o tym Pani Marszałek już mówiła. Ale przecież jesteśmy lubuską krainą, 

tak naprawdę zieloną krainą i brak systemowego funduszu edukacji ekologicznej, to też 

uważam za poważny brak w tym budżecie tym bardziej, że lubuska ekologia finansowana 

jest jedynie ze źródeł zewnętrznych – z RPO i funduszy Unii Europejskiej. Nie oszukujmy się 

– z naszego budżetu województwa znikome środki idą na działania proekologiczne.  
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Ja chciałabym powiedzieć, że dziś, skoro jesteśmy w dobie pandemii grożącej kryzysem, 

zapaścią systemów gospodarczych i skoro płyniemy pod prąd, nie możemy wyrzucać wioseł, 

a podstawowym sterem jest właśnie budżet województwa. Uważam, że przyjęcie tego 

budżetu daje gwarancję trwałości, bezpieczeństwa w funkcjonowaniu w regionie wielu 

instytucji i realizacji inwestycji. Uznaję jednak i liczę, że Zarząd Województwa nie będzie 

tego instrumentu budżetu traktował jako instrumentalny budżet. Będzie  budżetem otwartym 

na zmiany i uaktualnienia zgłaszane przez radnych i kluby radnych w interesie samorządów 

lokalnych. Tylko współpraca w tym zakresie jest kluczem do właściwego i sprawnego 

zarządzania województwem dla dobra jego mieszkańców. Podkreślam to, ponieważ 

warunkuję swój głos oddany za przyjęciem tego budżetu dokładnie od konieczności zmian, 

uaktualnienia i współpracy w tym zakresie. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę, Pan Marcin Jabłoński. 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Pani 

Przewodnicząca, Wysoki Sejmiku, chciałem się odnieść krótko do dwóch wypowiedzi: Pana 

Radnego Łatwińskiego i Pani Radnej Heleny Hatki. Pan Łatwiński mówił sporo  

o inwestycjach, przedsięwzięciach infrastrukturalnych, kolejowych. Myślę, że ciężko byłoby 

odnosić się do różnego rodzaju uwag – czy po kolei, czy nawet jakoś to próbować 

pogrupować. Natomiast chcę powiedzieć, że w ostatnim czasie, po licznych dyskusjach, 

także z udziałem komisji, radnych, przyjęliśmy m.in. stanowisko skierowane do rządu 

dotyczące konieczności podjęcia różnego rodzaju inwestycji infrastrukturalnych w naszym 

regionie, ale też – i na to chcę Państwu zwrócić szczególną uwagę – podpisaliśmy  

w pewnym sensie historyczną i spektakularną umowę na kolejne 10 lat z Przewozami 

Regionalnymi, ze spółką „Polregio”, umowę o wartości tak mniej więcej 1 mld zł. Tego typu 

umowy do tej pory chyba w Samorządzie Województwa nie było. To dowód  

na to, że podjęliśmy spory wysiłek, żeby uporządkować tak planowanie, jak i wszystkie 

nasze działania związane z infrastrukturą kolejową w województwie. Równocześnie jednak – 

mam nadzieję, że Państwo to zauważyliście – skorzystaliśmy z szansy i możliwości złożenia 

wniosków do programu rządowego „Kolej Plus”. Tych wniosków złożyliśmy 8, czyli relatywnie 

dużo, bo dużo większe regiony składały 1-2. I z tych ośmiu wniosków wstępnie 

zaakceptowano siedem. Całość nakładów, gdyby próbować jakoś policzyć, symulować 

koszty potrzebne do ich zrealizowania, to może być kwota przekraczająca 2 mld zł. Teraz 

mamy kilka miesięcy czasu, żeby we współpracy z partnerami i głównie samorządami 

zainteresowanymi czy to odtwarzaniem, czy rozszerzaniem siatki połączeń, przygotować 
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właściwe aplikacje. Mam nadzieję, że co najmniej część z tych działań zakończy się 

sukcesem. Oprócz tego też do Krajowego Planu Odbudowy zgłaszaliśmy różnego rodzaju 

inne potrzeby dotyczące infrastruktury, np. kolejowej, jak zakup taboru, więc ten cały 

kompleks działań związanych z dbałością o infrastrukturę transportową, a zwłaszcza 

kolejową, jest szczególnie mocno akcentowany w ostatnim czasie w działalności Zarządu, 

więc proszę się nie niepokoić, że ktoś tego nie widzi, że są różnego rodzaju jakieś 

drobniejsze projekty, które wymagałyby uwzględnienia. Uważam, że w trakcie prac, 

zwłaszcza nad przygotowywaniem wniosków do programu „Kolej Plus”, będzie dość czasu  

i możliwości, i różnego rodzaju interakcji, w ramach których podejmiemy szczegółowe 

dyskusje o – tak przywołanych przez Pana Radnego, ale też i innych, tutaj nie 

wspomnianych – projektach i problemach do rozwiązania. I jeśli chodzi o wypowiedź Pani 

Radnej Hatki: Pani Radna mówiła o pomocy dla przedsiębiorców, wskazując na swoje 

poszukiwania w budżecie pozycji związanych z pomocą dla przedsiębiorców. Chciałem 

przypomnieć i zwrócić uwagę, że pomoc dla przedsiębiorców to nie jest w żaden sposób 

zadanie samorządu i ta pomoc realizowana jest bezpośrednio z budżetu państwa. I to są 

kwoty, dotyczące choćby województwa lubuskiego, liczone już w miliardach. A przypomnę, 

że cały budżet województwa to jest raptem niewiele ponad 0,5 mld zł, więc ta pomoc nie jest 

wpisana ani w zadania Samorządu Województwa, ani też nie uwzględniona w budżecie. 

Natomiast ta pomoc, którą zdołaliśmy udzielić, pochodziła ze środków unijnych, w skutek 

zmiany decyzji Zarządu i przekierowania części środków, planowanych wcześniej 

na realizację innych projektów, na pomoc dla przedsiębiorców właśnie. I w tym pierwszym 

działaniu i podejściu przekazaliśmy na dwa projekty realizowane przez Organizację 

Pracodawców Ziemi Lubuskiej i Zachodnią Izbę Przemysłowo-Handlową kwotę ok. 30 mln zł, 

po zgodzie oczywiście właściwych ministerstw, Komisji Europejskiej, po długich procedurach 

i staraniach, jak również – widząc jakie jest zainteresowanie – podjęliśmy wysiłek,  

by postarać się skierować na ten cel dodatkowe środki. To zajęło wiele tygodni i w ostatnim 

czasie otrzymaliśmy potwierdzenie możliwości zwiększenia środków przeznaczonych  

na wsparcie dla przedsiębiorców. To będzie kwota ok. 15 mln zł i myślę, że na jednym  

z kolejnych posiedzeń Zarządu – sądzę, że nawet jeszcze w tym roku – zapadnie ostateczna 

decyzja o sposobie rozdziału tych pieniędzy i mechanizmie jaki będzie zastosowany, żeby 

większa liczba przedsiębiorców tę pomoc uzyskała. Więc w budżecie oczywiście tych 

pieniędzy ze względów ustrojowych naturalnie nie ma, natomiast Samorząd Województwa 

zmienił różnego rodzaju plany i różne scenariusze jeśli chodzi o realizację środków unijnych  

i niemałą kwotę, bo ponad 45 mln zł skierował właśnie na pomoc dla przedsiębiorców. I ten 

drugi etap będzie w najbliższym czasie realizowany. Dziękuję. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę, drugi głos w dyskusji – Pan Marek Surmacz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Tylko prośba do Pani 

Marszałek o przekazanie na naszą tablicę informacyjną prezentacji budżetowej, budżet  

w pigułce graficznej. I tylko tyle. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę, pierwszy głos w dyskusji, Pan Grzegorz Potęga. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Chciałem odnieść się do kilku 

tutaj sytuacji, które zostały poruszone, ale także wskazać na te elementy w budżecie, które  

z kolei dla mnie są istotne i ważne. I zacznę do tego pierwszego, kluczowego – deficyt na 

poziomie nieco ponad 22 mln zł. Ja myślę, że to bardzo ważne, żeby w tych trudnych 

czasach nie szaleć i działać rozważnie. I myślę, że ta cyfra czy ta liczba, jak żadna inna  

o tym właśnie nie mówi, o tej jednak dużej odpowiedzialności w stosunku do konstruowania 

całego budżetu. W związku z tym, że jestem Przewodniczącym Komisji Gospodarki i mój 

najczęstszy kontakt jest jednak z Departamentem Infrastruktury i Komunikacji, a także  

z Zarządem Dróg Wojewódzkich, chciałbym tutaj zwrócić uwagę na to – w kontekście też 

tego, co mówił Kazimierz Łatwiński – że mimo wszystko ponad 70 mln zł zostało 

przeznaczone na dofinansowanie przejazdów kolejowych w roku 2021, a wieloletnia umowa 

w tym zakresie, o której wspominał też Członek Zarządu Marcin Jabłoński, na miliard zł na 

najbliższe 10 lat, to też bardzo ważne działanie w kontekście nie tylko tego budżetu, ale 

również tych przyszłych, najbliższych 10 lat. Przypomnę tylko, że całkiem niedawno  

4 pojazdy szynowe zostały zakupione i wzbogacają nasz tabor kolejowy, co jest również 

dość istotne w tej całej rozprawie i rozmowie o transporcie publicznym. Bardzo cieszy mnie 

ostatnia zaplanowana inwestycja z RPO Lubuskie 2020. Mówię tutaj o Miodnicy i bardzo 

dużym remoncie, który będzie tam zrealizowany. Sama ta miejscowość – jeśli ktoś tam 

jechał – to myślę, że to jest ok. 5 km co najmniej drogi, a będą tam zrobione i chodniki,  

i kanalizacja, i droga, i jeszcze jeden obiekt inżynieryjny, a więc jest to duże zadanie, duży 

sukces myślę Zarządu Dróg Wojewódzkich i na pewno jeden z największych projektów  

w nadchodzącym roku. Oczywiście nie zapominajmy o budowie mostu w Milsku,  

bo to również bardzo duża inwestycja, bardzo duża budowla, wręcz można powiedzieć 

historyczna sprawa dla województwa, bo przecież wiemy wszyscy, że na mapach jeszcze 

poniemieckich ten most tam widniał, funkcjonował, potem już jego nie było, więc możemy 

powiedzieć, że tak naprawdę od czasów wojny czekamy na to, aby tą przeprawę przez Odrę 
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zrobić. Cieszę się również z tego, że kontynuowany jest przetarg na promocję poprzez loty, 

bo loty do Warszawy wpisały się na stałe w nasze połączenia transportowe stolicy z naszym 

regionem i są one pożądane i oczekiwane. To ważne tym bardziej dlatego, że przecież 

remontowane są ciągle tory i podróż koleją do stolicy dłuży się niemiłosiernie. Również 

wyrażam dużą satysfakcję z faktu, że polityka rowerowa będzie realizowana w kwocie  

400 tys. zł. Regionalny dokument polityki rowerowej właściwie, który powinien uporządkować 

w dużej mierze kwestie związane z tym zagadnieniem. Poza tym nie zapominajmy o dużym 

projekcie w postaci „Odra Velo”, który jest kontynuowany, a tutaj przypomnę – kwota ponad 

5 mln zł. Oczywiście wsparcie w obszarze ochrony zdrowia, to wszystko jest bardzo ważne. 

Zapewnienie bieżącej opieki zdrowotnej w naszym województwie, to myślę, że jest problem 

nr 1, który ciągle nie będzie nas omijał. A nie bez znaczenia jest też w tym wszystkim  

to, że potrafimy kontynuować stypendia dla medyków i kontynuować stypendia dla uczących 

się na studiach pielęgniarskich. W budżecie znalazły się też elementy z zakresu ekologii, 

poprawy jakości powietrza, edukacji ekologicznej, wsparcie dla ekologicznych produktów 

regionalnych, a co ważne, są to działania oczekiwane przez ludzi mieszkających  

w województwie lubuskim. Bardzo jestem zadowolony z Budżetu Inicjatyw Samorządowych 

–  6 mln zł. Oczywiście, możemy patrzeć na to z perspektywy mało lub dużo czyli tej szklanki 

do połowy pełnej lub pustej, ale przecież też zwróćmy uwagę, że wiele pieniędzy jest 

przekazywanych, wiele środków jest przekazywanych samorządom we współpracy  

w różnych, innych aspektach. Chociażby te drogi, o których było mówione, czy  

to w przypadku Trzciela czy w przypadku Miodnicy, czy te sale sportowe, o których za chwilę 

chcę powiedzieć – to wszystko ma znaczenie. Przecież to nie jest pomoc, która płynie nie 

wiadomo do kogo. To jest pomoc, która jest najczęściej realizowana wspólnie z innymi 

samorządami, a więc to na tych 6 mln zł się nie kończy. Bardzo dobrze, bo współpracować 

trzeba, samorządy mają swoje oczekiwania, ale musimy też pamiętać, że my mamy swoje 

zadania własne wpisywane w budżet województwa i w pierwszej kolejności musimy patrzeć 

na to, by racjonalnie wydawać pieniądze właśnie w tych aspektach. Co do hali w Gorzowie – 

ja jestem zdecydowanie „za”. Jestem, jak Państwo wiecie, człowiekiem związanym  

z koszykówką. Niejednokrotnie bywałem w ostatnich latach na meczach AZS-u. Piękne 

sukcesy w koszykówce młodzieżowej naprawdę, naprawdę nie licują z tą halą, gdzie  

te koszykarki obecnie grają. Ja nie mam wątpliwości, że budowa tej hali wpłynie bardzo 

pozytywnie na cały sport gorzowski, bo przecież jest tam mnóstwo różnego rodzaju 

dyscyplin, które mają się raz lepiej, raz gorzej, ale akurat to koszykówka jest tam  

na zdecydowanym topie. Natomiast z drugiej strony chyba to bardzo dobrze  

na zrównoważony, taki harmonijny rozwój naszego regionu. I bardzo dobrze, bardzo się 

cieszę, że jako województwo będziemy uczestniczyć w tym projekcie. Niemniej ważna jest 
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dla mnie współpraca z organizacjami pozarządowymi, którą województwo realizuje od lat.  

I myślę tutaj zarówno o tych ponad 3 mln zł zaplanowanych w Departamencie Infrastruktury 

Społecznej, jak również myślę o Lubuskich Inicjatywach Młodzieżowych, jak również myślę  

o współpracy z NGO-sami w różnych, innych aspektach. Myślę też o seniorach, dla których 

jest konkretny fundusz też zaplanowany. Uważam, że bardzo ważne są te elementy, które 

będą determinować działania w województwie lubuskim w roku 2021, dlatego wspieram 

Zarząd Województwa Lubuskiego, wspieram ten budżet, uważam go za bardzo racjonalny, 

odpowiedzialny i odpowiedni na czasy, w których żyjemy. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę, pierwszy głos w dyskusji, Pan Mirosław Marcinkiewicz. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Dziękuję. W jednej sprawie, bo wchodzimy już bardzo w szczegóły i chciałbym tutaj pewną 

rzecz sprostować. Pani Radna Beata Kulczycka zarzuciła, iż budowa hali sportowej – 

prawidłowo to sportowo-widowiskowej – w Gorzowie właściwie nie ma żadnych podstaw 

prawnych. Ja zachęcam koleżankę Radną, żeby spojrzała do zapisów obowiązującej ciągle 

Strategii Rozwoju Województwa. Ostatni punkt tej Strategii w projektach kluczowych. Jest 

tam wyraźny zapis mówiący m.in. o modernizacji i rozbudowie bazy sportowej, tak  

w Drzonkowie, jak i w Gorzowie. My, jako radni, myślę Zarząd Województwa również, kieruje 

się dokumentami strategicznymi. Ja dlatego wskazuję te dokumenty, które być może 

koleżance Radnej umknęły. Więc podstawa prawna jest w sposób jednoznaczny wskazana 

w tym wypadku. I pragnę dodać, iż hala sportowo-widowiskowa tak duża, o takiej przestrzeni 

jest również pewną inwestycją o charakterze strategicznym i co warte podkreślenia, 

finansowanie tej budowy właściwie jest z trzech stron. Z jednej strony jest to budżet państwa 

– tam jest trochę mniej niż wcześniej deklarowano, stąd był pewien problem, żeby złożyć 

finansowo tę inwestycję. Pan Prezydent Gorzowa, właśnie korzystając również z zapisów 

strategicznych – tak, jak mówię – zwrócił się do radnych, ale też w rezultacie do Zarządu 

Województwa o to, żeby właśnie poza tymi środkami za małymi z budżetu państwa, poza 

środkami miasta Gorzowa, by również budżet wojewódzki dołożył swoją cegiełkę. To nie  

są duże środki w stosunku do wartości całej inwestycji, ale jest to myślę też świetny przykład 

pokazujący, że jeżeli samorządy współpracują ze sobą, jeżeli rozmawiają, a przedmiot tej 

rozmowy ma swoje odzwierciedlenie w dokumentach strategicznych, to można się dogadać. 

Ja zawsze do dogadania się, do dyskusji na konkretny temat w oparciu o argumenty, będę 

zachęcał. Dziękuję. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę, 

drugi głos w dyskusji, Pani Marszałek Elżbieta Anna Polak. Bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. Proszę 

Państwa, wynotowałam sobie jeszcze pytania, ale widzę, że na niektóre koledzy również 

Radni z Klubu Koalicji Obywatelskiej i Zarządu Województwa już odpowiedzieli Pani Radnej 

Hatce – to wsparcie będzie, to jest w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego. 

Czekaliśmy na zgodę Komisji Europejskiej i przekierowanie. Natomiast jeżeli chodzi o stan 

zadłużenia – nie wiem czy źle usłyszałam – Radny Surmacz mówił o kwocie 330 mln zł,  

to pragnę to wyjaśnić. I tę prezentację, którą pokazałam w pigułce oczywiście zamieścimy  

na naszej stronie „lubuskie.pl” i też wyślemy do Państwa na wasze skrzynki. Stan zadłużenia 

nie jest niepokojący – wynosi 230 mln zł na koniec ubiegłego roku. Natomiast na koniec 

przyszłego roku będzie wynosił 232 mln zł. Deficyt, tak jak tu już wcześniej było powiedziane 

– 22 mln zł. I kredyt, który planujemy w przyszłym roku, to jest kwota 24 mln zł  

i to potwierdzam. Też poproszę Panią Skarbnik, żeby skomentowała ten stan zadłużenia,  

bo myślę, że to jest bardzo ważne wobec też nadchodzącego kryzysu. Pani Radna Mrozek – 

jeśli chodzi o turystykę zwiększyliśmy budżet o 0,5 mln zł na program adresowany do gmin, 

na infrastrukturę w obszarze turystyki. I w obszarze turystyki będziemy też w przyszłym roku 

realizowali kilka … (problemy techniczne, chwilowy brak dźwięku). To właśnie są to środki – 

już nie będę wracać do tego, bo też wielokrotnie Państwo wymienialiście, krytykując, ale  

to jest właśnie ta turystyka. Staramy się, skoro są pieniądze, w ramach Regionalnego 

Programu, na promocję gospodarczą, a turystyka to jest właśnie gospodarka również, więc 

piszemy projekty. Są to projekty nasze własne, które realizujemy w Departamencie Promocji. 

Natomiast – tak, jak wcześniej już powiedziałam, nie będę powtarzać – promocja 

województwa ze środków własnych to są te 4 mln zł, nie więcej. To są pieniądze  

na organizację świąt, na organizację festiwali w naszym regionie i na budżet obywatelski dla 

młodych oraz na konkursy w zakresie promocji województwa poprzez kulturę i poprzez 

wydarzenia sportowe. I to jest łącznie 4 mln zł, nie więcej. Wracając jeszcze do pytania Pana 

Edwarda Fedko: faktycznie, ma Pan rację. Jeżeli powiedziałam, że był milion przekazany,  

to musiałam się pomylić mówiąc o tym dofinansowaniu w przyszłym roku, bo jest po milionie 

akurat dla Słubic i Żar. Zbąszynek uzyskał w tym roku dofinansowanie w trybie 

pozakonkursowym – 700 tys. zł. Także to wyjaśniam. Proszę Państwa, wydatki bieżące  

w przyszłym roku będą stanowiły 71%, natomiast wydatki majątkowe – 29%. Na transport  

i łączność z tych wydatków majątkowych przeznaczymy 55%, co bardzo widzę też wielu 

radnych ucieszyło. To jest wciąż priorytet w planowaniu naszego budżetu i własnych 

wydatków. Natomiast na cyfryzację – i tu się pojawia nowa pozycja na podium naszego 



53 

 

budżetu – przeznaczymy w przyszłym roku aż 17,7%. I to też nas bardzo cieszy zwłaszcza, 

że przeszliśmy teraz wszyscy prawie do pracy zdalnej. Ja mam w tej chwili 350 pracowników 

na pracy zdalnej na 750 osób zatrudnionych, to jest e-Zdrowie, e-Urząd, GIS plus nowe 

projekty, które będziemy realizować. Na wsparcie przedsiębiorczości i rozwój przetwórstwa 

przemysłowego – ponad 7%. I tu jest Park Technologii Kosmicznych i to jest też ważne, ale 

też nie zapominamy o inwestycjach i dofinansowaniu wielu przedsięwzięć, również  

w zakresie profilaktyki zdrowia i naszych szpitali. Na ochronę zdrowia będziemy  

tu kontynuować ważne projekty, właśnie w zakresie modernizacji onkologii. A jak dostaniemy 

pieniądze z Krajowego Programu Odbudowy, gdzie jest bardzo duży program napisany, 

duży projekt na modernizację onkologii, to zyska Zielona Góra, Gorzów, Nowa Sól – 

wszędzie tam, gdzie jest onkologia, te szpitale dostaną wielkie wsparcie, a nasze pieniądze 

będą tylko na wkład własny do tego projektu. I podobnie w kulturze, gdzie kończymy potężne 

inwestycje w zakresie modernizacji teatru w Zielonej Górze, filharmonii, budowy Instytutu 

Designu i Kreatywności. To są też muzea w Bogdańcu, w Dobiegniewie. Także kończąc 

proszę Państwa, dziękuję za tę krytykę. W większości oczywiście się zgadzam z Państwem. 

Ja też bym chciała jak najwięcej tych zdań inwestycyjnych wspólnie z Zarządem w przyszłym 

roku zrealizować, ale faktycznie, musimy być ostrożni. Niestety, niepokojące są bardzo 

dzisiaj świeże informacje dotyczące dużego zagrożenia, które płynie do nas. Tym razem nie 

z Azji, a z zachodu, z Wielkiej Brytanii. Więc pozwólcie Państwo, że zarekomenduję,  

w imieniu Zarządu Województwa, przyjęcie budżetu właśnie w takim kształcie. I oczywiście 

będziemy ten budżet udoskonalać w trakcie roku, będziemy elastyczni, będziemy 

wprowadzać nowe zadania. Już nawet wiem jakie są możliwe do wprowadzenia, więc  

z pewnością już na początku przyszłego roku budżet będzie bogatszy o nowe wyzwania.  

Ja bardzo dziękuję, już nie będę zabierać w dyskusji głosu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Przypominam, że każdy z Państwa ma dwie możliwości zabrania głosu w tym punkcie. Drugi 

głos w dyskusji Pani Beata Kulczycka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Szanowni Państwo, Pani 

Przewodnicząca, kochany kolego Radny Marcinkiewicz. To, że jestem nową radną, 

pierwszej kadencji tak naprawdę swojej, nie wątpi chyba Pan Radny, że nie znam Strategii 

Rozwoju Województwa i zapisów Strategii Rozwoju Województwa, bo w samorządzie 

pracuję już 20 lat. Natomiast tak naprawdę, wracając do tematu, muszę się do tego odnieść, 

bo to nikogo nie zwalnia – ani klubu, ani radnego – ze złożenia wniosku do budżetu na rok 

2021. W Strategii Rozwoju Województwa mamy bazę sportową. Tu składamy konkretny 
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wniosek na konkretne wsparcie – przypominam – z uzasadnieniem. A to uzasadnienie 

dotyczy jednostkowej decyzji tak naprawdę, jednostkowej inwestycji i to nie zwalnia w żaden 

sposób radnego z procedowania, właściwego procedowania w budżecie województwa.  

I jeszcze się odniosę do ścieżek rowerowych i do funduszu ścieżek rowerowych, bo z żalem 

przyjęłam informację, że mojego wniosku nie uwzględniono. Ja bardzo cieszę się,  

że w następnym roku będziemy realizować duży projekt „Oder Velo”, że będziemy 

realizować dokument, przygotowywać dokument polityki rowerowej w województwie, ale tak 

naprawdę nam - samorządom, potrzebne jest konkretne wsparcie. Żałuję tego funduszu 

ścieżek rowerowych, bo liczyłam na to, że będzie wspierał on konkretne dokumentacje 

projektowe, związane właśnie z budową sieci ścieżek rowerowych w województwie. Na tym 

mi zależało. Ja wiem, że będziemy robić inwentaryzacje, aplikacje, koncepcje, dokumenty. 

Ale za chwilę wejdziemy w nową perspektywę, gdzie bardzo ważnym elementem jest 

gotowość do realizacji. A gotowość to jest posiadana koncepcja, posiadana dokumentacja 

projektowa i ten fundusz ścieżek rowerowych miał temu służyć. Ale Pani Marszałek, liczę  

na otwartość i przychylność w latach następnych. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę, pierwszy głos w dyskusji Pan Tadeusz Jędrzejczak. 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Pani 

Przewodnicząca, Pani Marszałek, koleżanki i koledzy radni, ja chciałem zabrać głos w trzech 

sprawach. Pierwsza, to chciałem sprostować informację, którą Marek Surmacz przedkładał, 

ale Pani Marszałek już to zrobiła, w kwestii zadłużenia regionu. Sprawa druga jest związana 

z tym, o czym mówiła Pani Radna Beata Kulczycka, mówiąc o środkach pomocowych,  

a szczególnie o pieniądzach, które przypadną Polsce i naszemu regionowi, a które pochodzą 

z funduszu Next Generation. Źródła finansowania tego funduszu są dwa: jedno to jest 

długoterminowy kredyt spłacany do roku 2058, a drugie będą to nowe podatki, które nałoży 

Unia Europejska na firmy, które są firmami spoza Unii Europejskiej, a które generują bardzo 

wysokie zyski, nie płacąc w zasadzie podatków do budżetu Unii. I ten program będzie 

realizowany do 2023 roku z rozliczeniem do roku 2026. To jest właśnie ten program,  

o którym Pani Radna była łaskawa powiedzieć. I tutaj chciałem dołożyć tylko jedną 

informację, ponieważ Pani Radna apelowała do nas o większą aktywność, o to, żebyśmy  

o ten fundusz dbali. My oczekujemy pierwszej rzeczy, a mianowicie przyjęcia i procedowania 

w parlamencie polskim, ponieważ teraz parlamenty krajów członkowskich Unii Europejskiej 

muszą zaakceptować to, co w Brukseli zostało ustalone i uchwalone. I sprawa druga, o której 

chciałem powiedzieć i o czym tutaj nie było mowy. My, jako Urząd Marszałkowski, dyrektorzy 
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departamentów i departamenty pomocowe od miesięcy prowadzą negocjacje i rozmowy  

z Komisją Europejską i z polskim rządem na temat przyszłości i wielkości środków 

finansowych, które do nas mogłyby wpłynąć. I myślę, że warto taką informację przekazać, 

ponieważ nie tylko radni, którzy to wiedzą, ale również mieszkańcy regionu, którzy tego 

słuchają warto, żeby o tym wiedzieli. I sprawa trzecia, o której chciałem powiedzieć, jest 

rzeczą najważniejszą w tej chwili dla nas wszystkich – myślę tutaj o ludziach, którzy kierują  

i odpowiadają za region – to jest kwestia szczepień związanych z COVID-em. Akcja 

przygotowana przez polski rząd jest na skalę do tej pory nieznaną w powojennej historii  

i przedwojennej historii Polski. W związku z tym prosiłbym, żebyście Państwo rozważyli czy 

po Nowym Roku, kiedy będziemy mieli spotkanie Sejmiku tak, jak przyjmowaliśmy różne 

stanowiska do tej pory, czy nie warto by było, ażebyśmy przyjęli stanowisko z apelem  

do mieszkańców regionu o to, ażeby przystąpili do tych szczepień, ponieważ sygnały, które 

płyną z różnych środowisk są bardzo zróżnicowane. A jeżeli my nie wszczepimy określonej 

grupy ludzi, będziemy mieli ten sam ból głowy z COVID-em, który mamy w tej chwili. Dlatego 

to pod rozwagę przedstawiam Pani Przewodniczącej i koleżankom, i kolegom, bo być może 

ten nasz głos dotarłby do grup, które są jeszcze do tej pory niezdecydowane. Bo będziemy 

mieli naprawdę problem, kiedy wyda państwo polskie olbrzymie pieniądze, a efekt tego 

będzie taki, że nawet nie połowa Polaków będzie chciała się zaszczepić. A my, jako ludzie 

kierujący regionem, powinniśmy dać przykład, że właśnie tak powinno być, tym bardziej,  

że część naszych jednostek służby zdrowia będzie prowadziło szczepienia, zarówno 

wewnątrz, jak i świadcząc usługi dla ludności. I ostatnia uwaga na koniec: ja nie pamiętam  

w swoim długim życiu – jak niektórzy mówią „zbyt długim” – ażeby jakikolwiek budżet zebrał 

tylko same pochwały. Jest to budżet, który jest budżetem ostrożnym i to o tym chcę 

powiedzieć. My mamy świadomość jakie będą efekty wprowadzenia nowego systemu 

podatkowego, w tym podatku estońskiego, ale – tak, jak mówiła Pani Marszałek – 

poczekajmy z tym, jakie będą efekty po kilku tygodniach od obowiązywania naszego budżetu 

i nowego budżetu państwa. Zobaczymy jak się to odbije na naszym budżecie, bo budżet 

naszego regionu jest budżetem związanym z budżetem państwa i budżetem Unii 

Europejskiej. Dziękuję bardzo za udzielenie mi głosu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, to ja jeszcze zgłosiłam się na koniec, bo chciałam podziękować przede 

wszystkim Panu Marszałkowi Tadeuszowi Jędrzejczakowi za ten bardzo ważny apel 

dotyczący szczepień i myślę, że to też będzie tematem naszych kolejnych rozmów podczas 

naszych spotkań, nie tylko jeśli chodzi o Sejmik, ale również o kluby i o komisje, które  

są przy Sejmiku. Natomiast nie chciałabym, aby Lubuszanie pozostali o to z takim 
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przekazem, bo nie ukrywam, że zmotywował mnie Pan Mirosław Marcinkiewicz i Pan 

Grzegorz Potęga tym swoim populistycznym występem – otóż żaden klub w Sejmiku 

Województwa Lubuskiego nie chce antagonizować mieszkańców południa i północy. Dla nas 

te potrzeby i postulaty są tak samo ważne. Chcę nawet powiedzieć, że przy rozmowie  

o Funduszu Inicjatyw Samorządowych, mówiliśmy o tym, aby dwie główne aglomeracje – 

czyli Zieloną Górę i Gorzów – wyłączyć z takiej pomocy i rzeczywiście bardziej kierować  

ją na te gminy i miasta, które faktycznie mają mniejszy budżet. Natomiast chodzi  

mi o tę salę, o tę halę w Gorzowie. Szanowni Państwo, nie ma radnego w województwie 

lubuskim, który byłby przeciwny tego typu inicjatywom. Mówiąc o tym, że kierujemy te środki, 

wskazując cel, mówimy tylko o tym, że te środki przekazywane są w sposób 

nietransparentny. Dla pozostałych gmin, dla pozostałych powiatów, gdzie takie inwestycje 

sportowe są równie ważne i bardzo ważne, gdzie też zasoby tych samorządów są dużo 

mniejsze, te gminy również chciałyby mieć możliwość wsparcia z budżetu Sejmiku 

Województwa Lubuskiego, z Zarządu Województwa Lubuskiego. Natomiast w momencie, 

kiedy my zderzamy się z tym, że stawiani jesteśmy przed faktem dokonanym, bo Zarząd tak 

zdecydował, to tak naprawdę chcielibyście Państwo, żebyśmy my, jako radni, stali się 

wrogami tego typu inwestycji. Będę powtarzała i mówię to w imieniu mojego Klubu, ale myślę 

też i większości radnych: wszystkie środki, które przekazujemy gminom, powiatom,  

są środkami celowymi na konkretne zadania, przekazywanymi w sposób transparentny  

i jasny tak, aby każda gmina, każde miasto wiedziała jak ubiegać się o te środki. I tylko  

o to chodzi. Tu nie o to chodzi kto czyta – Panie Mirosławie Marcinkiewicz – dokładniej 

dokumenty, tylko o to czy rzeczywiście dbamy o to, aby nasi samorządowcy, naszego 

województwa wiedzieli o zasadach i formach przekazywania środków finansowych. To tyle. 

Dziękuję bardzo. No tego się spodziewałam – myślę, że wszyscy Państwo. Uderz w stół,  

a nożyce się odezwą. Pan Grzegorz Potęga, drugi głos w dyskusji. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Dziękuję Pani 

Przewodnicząca, natomiast nieprawdopodobne, że Pani, pełniąc funkcję Przewodniczącej 

Sejmiku, zabierając głos na końcu uzurpuje sobie prawo do oceny wypowiedzi głosów, które 

padały wcześniej. Proszę albo włączyć się w dyskusję wcześniej i zabrać głos wcześniej tak, 

żeby można było się do tego odnieść, a nie potem mówić o jakichś nożycach i stole,  

bo to jest bezsensowne. Nie jesteśmy – myślę, że ani ja ani Mirek – żadnymi populistami. 

Jesteśmy racjonalni, odpowiedzialni i wszystko, co powiedzieliśmy, powiedzieliśmy to tak, jak 

myślimy i powiedzieliśmy to w kontekście całych sytuacji, które dzieją się w województwie 

lubuskim, a w szczególności w Sejmiku. Pozdrawiam Panią serdecznie. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Mirosław 

Marcinkiewicz – drugi głos w dyskusji. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: 

Dziękuję Pani Przewodnicząca. Ja bardzo krótko i zwięźle: ja sobie nie życzę, żeby mnie 

Pani pouczała. Możemy dyskutować, ale jakiś głosów ex cathedra pod moim adresem nie 

przyjmuję do wiadomości. Nie będę Pani pouczał, a obserwując różne rzeczy, które dzieją 

się w lubianym przeze mnie mieście Zielona Góra, dużo by można mówić też o takich 

rzeczach, ale nie mam śmiałości, żeby Panią pouczać w tym zakresie. I nie życzę sobie 

tego, żeby dyskutować – może się Pani uśmiechać. Bardzo fajnie, jest przedświąteczna 

atmosfera więc uśmiechajmy się jak najwięcej, ale proszę o trochę opanowania, bo jest Pani 

tylko Przewodniczącą – aż, ale tylko. A co robi Przewodnicząca – prowadzi obrady. Nie 

życzę sobie pouczeń z Pani strony. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Myślę, 

że nikt z nas nie lubi pouczeń, zatem proszę zacząć ocenę od siebie. Bardzo proszę, Pan 

Kazimierz Łatwiński – pierwszy głos w dyskusji. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Szanowni Państwo, ja tylko 

chciałem powiedzieć, że wypowiedzi Pani Przewodniczącej w ogóle nie odebrałem jako 

jakiegoś pouczania. Po prostu wyraziła swoją opinię w pewnej sprawie, opinię polemiczną  

i dlatego te reakcje kolegów – Pana Mirosława Marcinkiewicza i Pana Grzegorza Potęgi – 

uważam, że są nadmierne. Po prostu dyskutujemy i myślę, że nie mamy tu miejsca z jakimś 

pouczaniem tylko po prostu z głosem w dyskusji. Dlatego prosiłbym, żeby bardziej w duchu 

świątecznym rozmawiać. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę, drugi głos w dyskusji – Pan Łukasz Mejza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowni Państwo, chciałem 

powiedzieć, że jestem niezwykle zaskoczony dlatego, że zaledwie kilka dni temu 

podpisaliśmy porozumienie i już osiągnęliśmy kilka efektów. Tym efektem głównym jest 

oczywiście cel, który nam przyświecał od samego początku, czyli to, że wspólnie przyjmiemy 

budżet województwa. Natomiast też jest efekt uboczny sądząc po niektórych wypowiedziach 

– w pewnym środowisku wzrośnie spożycie leków uspokajających. I to jest, tak jak 

powiedziałem, efekt uboczny, niezamierzony zupełnie, także za to przepraszamy. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, nie mam już zgłoszeń, zatem zamykam dyskusję. Wobec braku 

autopoprawek Zarządu Województwa Lubuskiego, przechodzimy do głosowania uchwały 

budżetowej. Szanowni Państwo, projekt uchwały w sprawie uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego na 2021 rok – druk nr 384/20, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

Dziękuję. Proszę o wyniki.  

22 radnych za, 7 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.. 

Stwierdzam, że Sejmik podjął uchwałę budżetową Województwa Lubuskiego na 2021 rok. 

Serdecznie gratuluję. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/376/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2021 rok stanowi załącznik  

nr 31 do protokołu. 

 

Punkt 7. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2021-2033 – druk nr 385/20. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pragnę 

poinformować, że projekt uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2021-2033 – druk nr 385/20, został zamieszczony  

na stronie internetowej Sejmiku Województwa Lubuskiego. Na sesji obecna jest Pani Alicja 

Woźniak – Skarbnik Województwa Lubuskiego. O odczytanie Uchwały Nr 796/2020 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 14 grudnia 2020 r.  

w sprawie wydania opinii o projekcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2021-2033, proszę Pana Mirosława 

Marcinkiewicza – Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytuje 

Uchwałę Nr 796/2020 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej 
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Górze z dnia 14 grudnia 2020 r. w sprawie wydania opinii o projekcie uchwały w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2021-2033. 

 

Uchwała nr 796/2020 stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Proszę 

o przedstawienie opinii Komisji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Zaczniemy od Komisji 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych. Proszę o przedstawienie opinii Panią Annę 

Chinalską. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: 

Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Sejmiku Województwa Lubuskiego  

na posiedzeniu w dniu 30 listopada br., zapoznała się z projektem uchwały w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2021-2033  

i w wyniku głosowania, przy 5 głosach „za”, 1 „wstrzymującym się” i braku głosów „przeciw”, 

zaopiniowała pozytywnie przedmiotowy projekt uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą 

Panią Aleksandrę Mrozek. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: 

Komisja Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki na posiedzeniu w dniu 2 grudnia zapoznała się 

z Wieloletnią Prognozą Finansową, zaopiniowała pozytywnie. Wynik głosowania to 4 głosy 

„za”, 2 „wstrzymujące się”. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

O przedstawienie opinii Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę 

Przewodniczącego Pana Edwarda Fedko. 

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward 

Jan Fedko: Komisja Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa zapoznała się  
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na swym posiedzeniu 25 listopada br. z projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej i zaopiniowała pozytywnie, przy 6 głosach „za” i 1 głosem „wstrzymującym się”. 

Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę 

Przewodniczącego Pana Grzegorza Potęgę. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: 

Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa spotkała się na posiedzeniu w dniu 2 grudnia 

2020 roku i zapoznała się z projektem uchwały w sprawie uchwalenia WPF na lata 2021-

2033. Wynik głosowania: 4 głosy „za”, 2 głosy „wstrzymujące” i 1 głos „przeciw”, czyli 

Komisja zaopiniowała pozytywnie przedmiotowy projekt uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję.  

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego 

Pana Zbigniewa Kołodzieja. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: 

Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska na posiedzeniu w dniu 3 grudnia zapoznała się  

z Wieloletnią Prognozą Finansową Województwa Lubuskiego i w wyniku głosowania  

5 głosów „za”, 1 głos „przeciw”, 1 głos „wstrzymujący się”, zaopiniowała pozytywnie projekt 

uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Pana Marka 

Cieślaka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja, przy 1 głosie 

sprzeciwu, 6 „za”, przyjęła pozytywną opinię dla Wieloletniej Prognozy Finansowej. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo Radni, czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. 

Nie widzę. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę 

o zgłoszenia. Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2021-2033 – druk nr 385/20, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał?  

22 radnych za, 6 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Szanowni Państwo, ogłaszam pół godziny przerwy. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/377/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 

2021-2033 stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

przerwa 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Wznawiam 

obrady.  

 

Punkt 8. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o dofinansowanie 

robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy – druk nr 389/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny 

jest Pan Jakub Piosik – Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej 

Górze. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Pana 

Marka Cieślaka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia jest pozytywna. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy  

w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Proszę o tablicę. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. 

Nie widzę, zatem przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody 

na zawarcie umowy o dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok 

budżetowy – druk nr 389/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za? Kto 

jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

29 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/378/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o dofinansowanie robót budowlanych,  

na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Punkt 9. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej przez Województwo 

Lubuskie jednostkom samorządu terytorialnego w związku z COVID-19 – druk  

nr 390/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny 

jest Pan Jakub Piosik – Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej 

Górze. O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę 

Przewodniczącą Panią Annę Chinalską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: 

Opinia komisji jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy są 

wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Czy do projektu uchwały ktoś  
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z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Wobec tego 

przechodzimy do glosowania. Projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej przez 

Województwo Lubuskie jednostkom samorządu terytorialnego w związku z COVID-19 – druk 

nr 390/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto 

się wstrzymał? 

29 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/379/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej przez Województwo Lubuskie jednostkom 

samorządu terytorialnego w związku z COVID-19 stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Punkt 9a. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XV/231/20 Sejmiku Województwa 

Lubuskiego z dnia 9 marca 2020 r. w sprawie przyjęcia zasad, trybu i harmonogramu 

opracowania Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego na lata 2021-2030 

– druk nr 403/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Mamy tutaj 

autopoprawki. Bardzo proszę Pana Dyrektora Jakuba Piosika o przedstawienie 

autopoprawek. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze Jakub Piosik: 

Witam Państwa serdecznie. Proszę o wprowadzenie autopoprawek w tym projekcie uchwały. 

Przede wszystkim jest literówka w słowie „zmieniającą” – powinno być „zmieniająca 

uchwałę”, jak również jest w podstawie prawnej czyli w ustawie z dnia 5 czerwca 1998 roku  

o samorządzie województwa, winno być Dziennik Ustaw 2020 r., pozycja 1668  

z późniejszymi zmianami. Proszę o wprowadzenie tych autopoprawek. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

O przedstawienie opinii Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą 

Panią Annę Chinalską. 
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Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: 

Opinia Komisji Zdrowia jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy  

w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę, zatem czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. 

Przechodzimy zatem do głosowania. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę nr XV/231/20 

Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 marca 2020 r. w sprawie przyjęcia zasad, trybu  

i harmonogramu opracowania Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego na lata 

2021-2030 – druk nr 403/20, wraz z autopoprawkami, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

29 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/380/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r. 

zmieniająca uchwałę nr XV/231/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 marca  

2020 r. w sprawie przyjęcia zasad, trybu i harmonogramu opracowania Strategii Polityki 

Społecznej Województwa Lubuskiego na lata 2021-2030 stanowi załącznik nr 53  

do protokołu. 

 

Punkt 9b. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie nadania statutu Ośrodkowi 

Doskonalenia Nauczycieli w Zielonej Górze – druk nr 402/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny 

jest Pan Andrzej Ziarek – Zastępca Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej,  

a ja proszę o przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Panią 

Aleksandrę Mrozek. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 
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Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: 

Komisja Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki wydała pozytywną opinię dla tego projektu 

uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy  

są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. 

Przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie nadania 

statutu Ośrodkowi Doskonalenia Nauczycieli w Zielonej Górze – druk nr 402/20, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał?  

29 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/381/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie nadania statutu Ośrodkowi Doskonalenia Nauczycieli  

w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Punkt 9c. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia opinii dotyczącej odroczenia spłaty rat 

pożyczki wraz z należnymi odsetkami, wynikających z umowy Nr 2007/DF/6 z dnia  

22 listopada 2007 r. zawartej pomiędzy Samodzielnym Publicznym Szpitalem dla 

Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu a Województwem Lubuskim – druk 

nr 399/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sali sesyjnej 

obecny jest Pan Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia, a ja proszę 

o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Przewodniczącą 

Panią Annę Chinalską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 



66 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: 

Opinia Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych  jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Pana Marka 

Cieślaka. Pan Marek Cieślak – bardzo proszę o opinię. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia jest pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Czy są wystąpienia w tej sprawie klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. 

Przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie wyrażenia opinii dotyczącej 

odroczenia spłaty rat pożyczki wraz z należnymi odsetkami, wynikających z umowy  

Nr 2007/DF/6 z dnia 22 listopada 2007 r. zawartej pomiędzy Samodzielnym Publicznym 

Szpitalem dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu a Województwem Lubuskim 

– druk nr 399/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest 

przeciw? Kto się wstrzymał? 

28 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/382/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie wyrażenia opinii dotyczącej odroczenia spłaty rat pożyczki wraz z należnymi 

odsetkami, wynikających z umowy Nr 2007/DF/6 z dnia 22 listopada 2007 r. zawartej 

pomiędzy Samodzielnym Publicznym Szpitalem dla Nerwowo i Psychicznie Chorych  

w Międzyrzeczu a Województwem Lubuskim stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Punkt 9d. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi Medycyny 

Pracy w Zielonej Górze – druk nr 400/20. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sali obecny 

jest Pan Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia.  

Proszę o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych 

Przewodniczącą Panią Annę Chinalską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: 

Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała uchwałę pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę, 

zatem przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie nadania statutu 

Wojewódzkiemu Ośrodkowi Medycyny Pracy w Zielonej Górze – druk nr 400/20, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

29 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/383/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi Medycyny Pracy w Zielonej Górze 

stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Punkt 9e. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi Medycyny 

Pracy w Gorzowie Wlkp. – druk nr 401/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny 

jest Pan Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. Proszę  

o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Przewodniczącą 

Panią Annę Chinalską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 
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Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: 

Komisja również zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Czy są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Czy do projektu uchwały ktoś 

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie ma zgłoszeń, zatem 

przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu 

Ośrodkowi Medycyny Pracy w Gorzowie Wlkp. – druk nr 401/20, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

28 radnych za, 1 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/384/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Ośrodkowi Medycyny Pracy w Gorzowie Wlkp. 

stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Punkt 9f. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w dzierżawę działki nr 103/3, 

położonej w Zielonej Górze, przy ul. Fryderyka Chopina – druk nr 404/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny 

jest Pan Roman Bąk – Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami  

i Planowania Przestrzennego. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa Przewodniczącego Pana Grzegorza Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: 

Opinia komisji jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy  

w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie ma 

zgłoszeń, zatem przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody 

na oddanie w dzierżawę działki nr 103/3, położonej w Zielonej Górze, przy ul. Fryderyka 

Chopina – druk nr 404/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest 

przeciw? Kto się wstrzymał? 

29 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/385/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w dzierżawę działki nr 103/3, położonej w Zielonej 

Górze, przy ul. Fryderyka Chopina stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Punkt 9g. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia części 

zadania publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych 

dotyczącego pielęgnacji i utrzymania czystości terenów zieleni na rondzie  

im. 13 Pułku Zmechanizowanego w obrębie skrzyżowania dróg wojewódzkich nr 283  

i 297 w miejscowości Kożuchów – druk nr 405/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny 

jest Pan Sławomir Kotylak – Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji, a ja proszę 

o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Pana Grzegorza 

Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: 

Opinia Komisji Gospodarki jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy  

są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. Czy do projektu uchwały ktoś  
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z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie ma, zatem 

przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie powierzenia Gminie Kożuchów 

prowadzenia części zadania publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg 

publicznych dotyczącego pielęgnacji i utrzymania czystości terenów zieleni na rondzie  

im. 13 Pułku Zmechanizowanego w obrębie skrzyżowania dróg wojewódzkich nr 283 i 297  

w miejscowości Kożuchów – druk nr 405/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

29 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/386/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia części zadania publicznego 

Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych dotyczącego pielęgnacji i utrzymania 

czystości terenów zieleni na rondzie im. 13 Pułku Zmechanizowanego w obrębie 

skrzyżowania dróg wojewódzkich nr 283 i 297 w miejscowości Kożuchów stanowi załącznik 

nr 78 do protokołu. 

 

Punkt 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa 

Lubuskiego na 2020 rok – druk nr 392/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna 

jest Pani Alicja Woźniak – Skarbnik Województwa Lubuskiego, a ja proszę o przedstawienie 

opinii Komisji Budżetu i Finansów Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia Komisji Budżetu jest 

pozytywna dla tej uchwały. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy  

w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie ma zgłoszeń. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. 
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Nie ma pytań. Przechodzimy zatem do głosowania. Projekt uchwały  w sprawie dokonania 

zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2020 rok – druk nr 392/20, wersja 

2, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest 

przeciw? Kto się wstrzymał? Pan Jan Świrepo, proszę o oddanie głosu. Proszę zakończyć 

głosowanie. 

24 radnych za, 0 przeciw, 4 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/387/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2020 rok 

stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Punkt 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2020-2033 – druk nr 393/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sali obecna 

jest Alicja Woźniak – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Proszę o przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia Komisji Budżetu jest 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy  

w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie ma zgłoszeń. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. 

Nie ma, zatem przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2020-2033 – druk  

nr 393/20, wersja 2, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest 

przeciw? Kto się wstrzymał? Pan Jan Świrepo? Proszę zakończyć głosowanie. 

21 radnych za, 0 przeciw, 7 wstrzymało się od głosowania. 
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Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/388/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego  

na lata 2020-2033 stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Punkt 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które  

w 2020 roku nie wygasają z upływem roku budżetowego – druk nr 391/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sali sesyjnej 

obecna jest Alicja Woźniak – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Proszę o przedstawienie 

opinii Komisji Budżetu i Finansów Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja Budżetu 

opiniowała tę uchwałę pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy  

są w tej sprawie wystąpienia klubowe? Bardzo proszę o zgłoszenia. Nie ma zgłoszeń. Czy 

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. 

Nie ma zgłoszeń, zatem przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie wydatków 

budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2020 roku nie wygasają z upływem roku 

budżetowego – druk nr 391/20, wersja 2, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

24 radnych za, 1 przeciw, 4 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/389/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r  

w sprawie wydatków budżetu Województwa Lubuskiego, które w 2020 roku nie wygasają  

z upływem roku budżetowego stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 
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Punkt 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Liwiuszowi Sieradzkiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 395/20. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie 

są wystąpienia klubowe? Bardzo proszę o zgłoszenia. Nie ma. Czy do projektu uchwały ktoś 

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie ma pytań, 

przechodzimy zatem do głosowania. Projekt uchwały w sprawie nadania Liwiuszowi 

Sieradzkiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk  

nr 395/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto 

się wstrzymał? Pan Sławomir Kowal? Proszę zakończyć głosowanie. 

27 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/390/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie nadania Liwiuszowi Sieradzkiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

 

Punkt 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Janowi Suwary „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 396/20. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie 

są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie ma. Czy do projektu uchwały ktoś  

z Państwa ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie ma. Przechodzimy zatem  

do głosowania. Projekt uchwały w sprawie nadania Janowi Suwary „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 396/20, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Pan Sławomir Kowal? 

Proszę zakończyć głosowanie. 

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/391/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie nadania Janowi Suwary „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 96 do protokołu. 

 

Punkt 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Aleksandrze Elżbiecie Woźniak „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 397/20. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie 

są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie ma zgłoszeń. Czy do projektu uchwały 

ktoś z Państwa ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie ma pytań. Przechodzimy 

zatem do głosowania. Projekt uchwały w sprawie nadania Aleksandrze Elżbiecie Woźniak 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 397/20, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Pan 

Sławomir Kowal? Proszę zakończyć głosowanie. 

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/392/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie nadania Aleksandrze Elżbiecie Woźniak „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 

 

Punkt 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Wiesławowi Zaleszczakowi „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 398/20. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 100 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie 

są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie ma. Czy do projektu uchwały ktoś  

z Państwa ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie ma pytań. Przechodzimy zatem 
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do głosowania. Projekt uchwały w sprawie nadania Wiesławowi Zaleszczakowi „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 398/20, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Pan 

Wacław Maciuszonek? Dziękuję. Pan Sławomir Kowal? Proszę zakończyć głosowanie. 

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/393/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie nadania Wiesławowi Zaleszczakowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 102 do protokołu. 

 

Punkt 17. 

Sprawozdanie z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za 2020 rok. 

 

Sprawozdanie z realizacji planu kontroli Komisji Rewizyjnej za 2020 rok stanowi załącznik  

nr 103 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna 

jest Pani Helena Hatka – Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. Czy mają Państwo pytania dotyczące przedstawionego sprawozdania? Proszę 

o zgłoszenia. Wobec braku uwag i pytań uznaję, że Sejmik przyjął sprawozdanie  

do wiadomości. 

 

Punkt 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku 

Województwa Lubuskiego na 2021 rok – druk nr 394/20. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 104 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna 

jest w trybie zdalnym Pani Helena Hatka – Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. 

Nie ma zgłoszeń. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Proszę o zgłoszenia. Nie ma zgłoszeń. Przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały  

w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa 
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Lubuskiego na 2021 rok – druk nr 394/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Pan Marek Surmacz? Dziękuję. Pan Sławomir 

Kowal? Proszę zakończyć głosowanie. 

27 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 105 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXVI/394/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 21 grudnia 2020 r.  

w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa 

Lubuskiego na 2021 rok stanowi załącznik nr 106 do protokołu. 

 

Punkt 19. 

Sprawy różne. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, chcę Państwa poinformować, że przygotowane zostały prezenty dla Radnych 

Województwa od Marszałka Województwa Lubuskiego i są do odbioru w Biurze Sejmiku. 

Chcę Państwa również poinformować, że w związku z tym, że nie mamy możliwości spotkać 

się razem i razem złożyć sobie życzeń i świętować, postanowiłam wspólnie z Zarządem, 

że przekażemy w Państwa imieniu dwóm rodzinom: z Zielonej Góry i z Gorzowa, 

wskazanym przez Miejskie Ośrodki Pomocy Społecznej pralek, które będą prezentem od nas 

w ten trudny czas dla dwóch rodzin potrzebujących – w Zielonej Górze i w Gorzowie. Bardzo 

serdecznie dziękuję Zarządowi za przychylność w tej sprawie. Myślę, że jest to bardzo miły 

gest w tym trudnym czasie od nas – wszystkich radnych. Chciałabym Państwu też od siebie 

złożyć życzenia. A ponieważ – jak Państwo zdążyliście się przekonać – w bardzo trudnych 

chwilach i wtedy, kiedy też chcemy wyrazić nasze emocje, nasze uczucia, często też 

zwracamy się do naszych poetów. Moim ulubionym poetą jest ks. Jan Twardowski.  

I na dzisiejszą okoliczność, na ten trudny czas myślę, że Jan Twardowski nawet nie 

przewidział, że jego wiersz na Boże Narodzenie będzie miał takie znaczenie. Pozwólcie 

Państwo, że jako moje życzenie dla Was, odczytam wam ten wiersz. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak odczytuje wiersz  

ks. Jana Twardowskiego „Pomódlmy się w Noc Betlejemską…”  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Wszystkiego 

dobrego wszystkim Wam, Szanowni Państwo Radni i wszystkim Lubuszanom ode mnie – 



77 

 

Przewodniczącej Sejmiku Województwa Lubuskiego i myślę, że od wszystkich Radnych,  

bo wszyscy chcemy tego spokoju, poczucia bezpieczeństwa i wszystkim serdecznie tego 

życzę. Czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos? Bardzo proszę, Pan Wacław Maciuszonek. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Pani Przewodnicząca, 

Szanowni Radni, myślę że pomysł z tymi pralkami jest dobry, tylko dobrze by było, żeby 

to z naszych środków. Ja, w razie czego, deklaruję swój udział, żeby to nie było z pieniędzy 

Urzędu Marszałkowskiego, tylko z naszych. Myślę, że powinniśmy się uczyć wydawać 

własne środki, a nie czyjeś. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze, bardzo 

dziękuję. Myślę też, że mogłoby to stać się – jeśli Państwo uznacie – taką tradycją naszą,  

że na Święta będziemy prosić o takie informacje z Miejskich Ośrodków Pomocy Społecznej 

na terenie województwa i rzeczywiście – w miarę możliwości – w ten niezwykły czas 

stwarzać taką atmosferę, w której łatwiej będzie żyć naszym Lubuszanom, którzy tego 

wsparcia potrzebują. O glos prosi Pani Marszałek – Elżbieta Anna Polak. Bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję Pani 

Przewodnicząca, bardzo dziękuję za życzenia. Dziękuję Radnym wszystkim za tę debatę 

nad budżetem, również za przyjęcie naszego budżetu. Myślę, że dzięki temu będziemy mogli 

spokojnie pracować, a ten rok jakoś nie wygląda na to, że będzie spokojny. W ogóle jest 

wszystko inaczej. Żyjemy w takim czasie, który zdarza się chyba tylko raz na 100 lat. To nie 

tylko doświadcza nas światowa pandemia, ale jeszcze kroczący, rozwijający się kryzys 

gospodarczy. Dlatego dzisiaj chciałabym jeszcze bardziej, jeszcze mocniej życzyć Wam 

wszystkim i Waszym rodzinom prawdziwie magicznych Świąt Bożego Narodzenia. Myślę, 

że ten czas spędzony z najbliższymi przy rodzinnym stole – w małej ilości, może nas być 

piątka – doda nam siły i wiary na nowe i lepsze jutro. Życzę Wam zdrowych i spokojnych 

Świąt Bożego Narodzenia, a ponieważ nie będziemy się już widzieli w tym roku, to również 

Do siego Roku! Ponieważ dzisiaj tyle było mowy o finansach, o pieniądzach – ja nie 

pamiętam autora, ale niedawno usłyszałam taki mądry cytat. Miłość w czasie Świąt jest 

bardzo ważna, dlatego nawiązuje do miłości: „Miłość nie opiera się na pieniądzach, lecz  

na poświęceniu”. I chcę Was przekonać, że naprawdę my wszyscy tutaj pracujemy z wielkim 

poświęceniem – zarówno Zarząd Województwa, cała moja drużyna administracyjna, 

wszyscy również Radni. Zapewniam o tym poświęceniu i dziękuję za ten wspólny rok. 

 



78 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, nie mamy więcej zgłoszeń, zatem informuję jeszcze Państwa, że kolejna 

sesja zwyczajna Sejmiku Województwa planowana jest na 15 lutego na godz. 11:00. 

 

Punkt 20. 

Zamknięcie obrad XXVI sesji Sejmiku. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, zamykam obrady XXVI zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2023. Dziękuję Radnym i zaproszonym gościom za udział w dzisiejszych 

obradach. Do zobaczenia.  

 

 

Protokół sporządzili: 

Małgorzata Pieczyńska 

Natalia Szymborksa-Łukasiewicz 

Ewa Węgierkiewicz-Bieniarz 

 

Obrady prowadziła:  

 

Przewodnicząca Sejmiku 

 

Wioleta Haręźlak 

 

 

 


